
رئیس شورای شــهر تهران با بیان اینکه تاکنون 
۱۰ اتوبوس برقی وارد تهران شــده است، گفت: 
قاعدتا تا پایان سال ۲۰۰۰ دستگاه اتوبوس برقی 

به کشور وارد نمی شود.
به گزارش ایســنا، مهدی چمران پیــش از آغاز 
دویست و نودمین جلسه علنی شورای شهر تهران 

و در جمع خبرنگاران در تشــریح دســتور جلسه 
امروز شورای شهر اظهار کرد: امروز »بهره بندی از 
تکنولوژی های نوین در صرفه جویی مصرف انرژی« 
را بررسی خواهیم کرد. بعضاً کشورهایی که آفتاب 
هم ندارند از انرژی خورشیدی استفاده می کنند؛ 
اما ما آنچنان که باید از آن بهره نبرده ایم. همچنین 

بررسی »اصلاحیه سی و هفتمین و چهلمین صورت 
جلسات کمیسیون نامگذاری و تغییر نام اماکن و 
معابر عمومی شهر تهران« در دستور کار  این جلسه 
از صحن شورا خواهد بود. بررسی گزارش حسابرس 
رسمی مناطق ۱۳، ۱۸ و سازمان نوسازی شهر تهران 

را نیز خواهیم داشت.

ســخنگوی شــهرداری تهران با اشاره 
به اضافه شــدن دو کارخانه آسفالت به 
شــهرداری تهران گفت: اولین کارخانه 
آسفالت بازیافت شهر تهران تا پایان سال 
به بهره برداری خواهد رسید.به گزارش 
ایســنا، مطهر محمدخانی درباره برقی 
شدن تاکسی ها، اتوبوس ها و موتورهای 
برقی در پایتخت، اظهار کرد: امیدواریم تا 
پایان سال حداقل ۵۰۰ دستگاه اتوبوس 
و حدود ۲۰۰۰ دســتگاه تاکسی برقی 
را در سطح شهر تهران فعال کنیم و در 
هفته های آتی بخــش اول این تعداد را 
در سطح شهر داشته باشیم. کل واردات 
خودرو در یک ســال گذشــته در همه 

مجموعه هــا حدود ۱۰ هزار دســتگاه 
بوده اســت اما شــهرداری در بدو ورود 
دستگاه های برقی حدود ۲۵۰۰ دستگاه 
را وارد خواهد کرد. شهرداری جدا از مسیر 
مافیای خودرو، در یک مسیر سخت تر 
کار را پیش برد تا بــه نفع جیب مردم و 
به نفع بودجه کشور باشد. محمدخانی 
درباره اقدامات شهرداری در پویش کمتر 
از دو درجــه نیز گفت: ما در دو مســیر 
موازی همراه دولت هســتیم؛ کمپین 
اطلاع رسانی را داریم و روزنامه همشهری 
کار ویژه ای را در این زمینه انجام داده و 
سازمان زیباســازی هم در سطح شهر 

همراهی خوبی داشته است. 

در موضوع آلودگی هوا باید رودربایستی را کنار گذاشت

 مهلت دو هفته ای به مالک پاساژ علاءالدین
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تورم نقطه به نقطه 38  درصد شد

وزیر جهادکشــاورزی با بیــان اینکه حوزه 
محصولات کشــاورزی و کالاهای اساسی در 
ماههای اخیر از یک ثبات نســبی برخوردار 
بوده است، گفت: طبق برنامه ریزی علاوه بر 
حمایت از تولید داخلی، تلاش داریم مشکلی 
برای سفره و معیشت مردم رخ ندهد. به گزارش 
ایرنا، غلامرضا نوری قزلجه درباره تخصیص 
ارز به کالاهای اساســی در سال آینده افزود: 
ارز ترجیحی تامین شــده در بودجه سالانه 
برای کالاهای اساسی چون در دارو تجهیزات 
پزشکی و کالاهای اساسی تعلق خواهد گرفت. 
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: در بودجه 
سال آینده نسبت به ســال ۱۴۰۳ حدود ۳ 
میلیارد دلار کاهش داریم که به طور طبیعی 
روی محصولات اساسی تاثیرگذار خواهدبود 

اما ما این را فرصتی برای حمایت...

تورم سالانه ۴۱.۵ درصدی 
اجاره  مسکن 

سهم ۷۷ درصدی صنایع از 
تخصیص ارز برای واردات

واردات شکر
 به صفر می رسد

اجرای دقیق برنامه هفتم 
پیشرفت در حوزه کشاورزی

kasbokarnews paper 
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مهاجرت نیروی انسانی 
فناوری اطلاعات 

در سنوات اخیر

وزیر جهاد کشاورزی: از معیشت مردم حمایت می کنیم

ثبات در بازار کالاهای اساسی
صفحه2

صفحه2

تعلیق  ایرلاین های  بی کیفیت 
افزایش   بهای   پروازهای   حج   مطرح   نیست

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: امروز اگر 
مهاجرت ها شکل می گیرد و در بخش حاکمیتی و 
بخش خصوصی با کمبود نیرو در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات مواجه هستیم، نیاز به تدبیر ویژه 
دارد. ستار هاشمی سوم دی ماه در مراسم افتتاحیه 
بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی مخابرات، 
فناوری اطلاعات و اقتصــاد دیجیتال )تلکام( که با 
حضور محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شــد، اظهار کرد: هــوش مصنوعی از حوزه 
ارتباطات جداپذیر نیســت چرا که مجموعه ای از 
زیرساخت های پردازشــی و مراکز داده داریم که از 
طریق این ارتباطات با ســرعت و کیفیت مناسبی 
به هم اتصال پیدا کرده و ظرفیــت امروز را رقم زده 
اســت. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات افزود: 
اگر معنی و مفهوم Citizen و شهروند را استفاده 
می کنیم، Netizen به معنی شــهروند شــبکه، 
امروز در زندگی ما واقعی اســت و باید این ادبیات 
را به رسمیت بشناســیم و خودمان را متناسب با 
ظرفیت های امروز بازتعریف کنیم. مشخصاً در این 
دوره جهت گیری ما با نــگاه ویژه ای به فناوری های 
نوین خواهد بود. هاشــمی در ادامه تاکید کرد: اگر 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تا امروز صوت 
و ترافیک را تنظیم گری می کرد، امروز لاجرم باید به 
سمت تنظیم گری حوزه داده، سرویس، اینترنت اشیا 
و هوش مصنوعی قدم بردارد. وی در ادامه سخنان 
خود ضمن تاکید بر اینکه تنظیم گری پشت درهای 
بسته اتفاق نمی افتد، خاطرنشان کرد: تنظیم گری 
فناوری های نوین پیچیدگی های خاص خودش را 
دارد و به همین دلیل است که ما در جلسات مختلف 
تاکید کرده ایم این تنظیم گری پشت درهای بسته 
اتفاق نمی افتــد و با مشــارکت ذی نفعان و بخش 

خصوصی صورت می گیرد...

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات تهیه و طبخ غذای مورد نیاز پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی دو مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۱۲ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت ۱۰۰درصد تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه:  مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامــه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵9 ه مــورخ 9۴/۰9/۲۲ آیین نامه تضمیــن معاملات دولتی مبلغ 

۲۲.۶۰۸.۰۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۸ 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز دو شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳تا پایان وقت اداری روز چهار شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۵ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰9۳۶۴99۴۰۵۵-۰9۳۰۳۶7۵۴7۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

• هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد تامین ماشین آلات عملیات خاکی شامل بیل مکانیکی، لودر، کامیون، بابکت و مینی بیل در کارگاه های پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۶ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت ۱۰۰درصد تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵9 ه مورخ 9۴/۰9/۲۲ آیین نامه تضمین معاملات دولتی مبلغ ۱7.۳۵۰.۰۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت 

ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۲ 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز دو شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳تا پایان وقت اداری روز چهار شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۵ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰9۳۶۴99۴۰۵۵-۰9۳۰۳۶7۵۴7۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

• هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب

آگهی  مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد اجرای هسته مرکزی ایستگاه المپیک به روش تاپ دان ) TOP & DOWN( را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت۲۰  ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت نقد و تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵9 ه مورخ 9۴/۰9/۲۲ آیین نامه تضمین معاملات دولتی مبلغ ۲9.۳۲۰.۰۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت 

ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰9 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز دو شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳تا پایان وقت اداری روز چهار شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۵ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰9۳۶۴99۴۰۵۵-۰9۳۰۳۶7۵۴7۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

• هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب
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آگهي فراخوان مناقصه 17 – 1403 
اداره کل راه وشهرسازي استان ایلام 

دوم 

رشته مورد نیازمبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآورد )ریال(عنوان پروژه ردیف

راهســاری محور ایلام – ســیروان محدوده ۱
روستای چشمه چاهی 

راه و ترابری ۴۸۶/۳۶9/۰۶9/۶۴۰۲۲/۳۲۸/۰۰/۰۰۰

مهلت و محل دریافت اسناد: از تاریخ 1403/10/5 لغایت 1403/10/12 ساماته تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
 http://iets.mporg.ir و پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی www.setadiran.ir به آدرس

مهلت و محل تحویل پیشنهاد قیمت: 1403/10/29 – اداره کل راه و شهرسازی استان ایلام 
هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 

اداره کل راه و شهرسازی استان ایلام 

آگهي فراخوان  مناقصه 
عمومی با ارزیابی کیفی 

)نوبت اول(
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اقتصاد2
ایران

تا پایان دولت چهاردهم؛
واردات شکر به صفر می رسد

وزیر جهاد گفت: در حوزه شــکر تــا پایان دولت 
چهاردهــم بناداریم که واردات شــکر را به صفر 

برسانیم.
غلامرضا نــوری وزیر جهاد کشــاورزی گفت: با 
اســتفاده از افزایــش ضریب بهــره وری و توان 
کارشناســی و تحقیقاتی در وزارت جهاد  بدنبال 
آن هستیم حتی در شــرایط کمبود منابع مالی 
بتوانیم اهداف را ترغیب کنیم به طوریکه در برخی 
محصولات بیش از ۹۰ درصــد به خوداتکایی در 

برنامه هفتم دست یابیم .
به گفته او، در برخی محصولات همچون شکر بیش 
از۹۰ درصد در خوداتکایی پیش خواهیم رفت به 
طوریکه تا پایان دولت چهاردهم بناداریم که واردات 
شکر را به صفر برسانیم. همچنین در حوزه میوه 
های گرمســیری واردات موز در ۴ سال پیش رو 
به صفر نزدیک می شود. نوری ادامه داد: در برخی 
حوزه ها همچون آب و خاک نیازمند اعتبارات و 

بودجه سنواتی هستیم.

احتمال اجرای موافقتنامه تجارت 
ایران اوراسیا از ابتدای ۱۴۰۴

مســئول مذاکرات ایــران و اوراســیا گفت: به 
احتمال زیاد از اوایل ســال آینــده موافقتنامه 
 تجــارت آزاد میــان ایــران و اوراســیا اجرایی 

خواهد شد.
به گزارش تسنیم، میرهادی سیدی درباره منافع 
تجارت آزاد ایران با اوراســیا گفت: بیش از نیمی 
از صادرات جهانی بر مبنــای تجارت آزاد صورت 
می گیرد و بنابر موافقتنامه تجــارت آزاد، تعرفه 
گمرکی از کالاهــا اخذ نمی شــود و این یکی از 

تسهیل کنندگان مهم تجارت جهانی است.
وی افزود: این روند طی سه دهه گذشته صورت 
گرفته و قبل از آن شاهد این رویه نبودیم. اما درصد 
کمی از کالاهای ما به کشوری صادر می شود که 
قبلا با آن ها موافقتنامه داشــتیم و این شکاف 5 
درصدی نشان می دهد از طریق ابزار موافقتنامه 
تجارت آزاد باید زمینه را برای تســهیل صادرات 

فراهم می کردیم.
سیدی گفت: بر این اساس موافقتنامه ای که در 
مجلس تصویب شــد، باید بخشی از این تسهیل 
گری را برای صادرات اجرایی کند. مشاور امور بین 
الملل و توافق های تجاری سازمان توسعه تجارت  
افزود: اجرای موافقتنامه پیش روی ماست؛ ولی 
چون تصویب مجلس را دارد، باید تایید شــورای 
نگهبان را نیز داشته باشیم. پس از آن طی 2 ماه 
موافقتنامه باید اجرایی شود و به احتمال زیاد از 
اوایل سال آینده این موافقتنامه اجرایی خواهد شد.

وی افزود: اینکه ظرفیت این موافقتنامه چه موقعی 
به کمال می رسد، به زمان نیاز دارد. هرچند تعرفه 
گمرکی نقش مهمی داشته و وقتی از مبادلات کنار 
گذاشته می شود، تسهیل گری می کند؛ اما سایر 
تسهیلات و زمینه ها برای تجارت از جمله حمل 
و نقل، لجستیک، تبادلات مالی و... باید متناسب 

با این وضعیت گسترش پیدا کند.
سیدی گفت: تعیین زمان برای اینکه کمال استفاده 
از این موافقتنامه را ببریم، دشوار است چون تجارت 
به تدریج افزایش می یابد و ظرفیت های جدید به 

مرور شکل می گیرد.

صادرات گاز به صورت حداقلی 
مدیرعامل شرکت ملی گاز گفت: در حال حاضر 
صادرات گاز به کشورهای ترکیه و عراق به صورت 

حداقلی و برای انجام تعهدات در حال انجام است.
سعید توکلی، مدیرعامل شرکت ملی گاز با اشاره 
به اینکه وضعیت سوخت رسانی به نیروگاه ها به 
صورت مطلوب در حال انجام اســت، اظهار کرد: 
روز گذشته ۸55 میلیون متر مکعب به شبکه گاز 
تزریق شده است اما طی روزهای گذشته و شدت 
گرفتن مصرف ۸۶2 میلیون متــر مکعب گاز به 

شبکه گاز تزریق شده است.
معاون وزیر نفت خاطر نشــان کرد: پیش بینی 
می کنیم مصرف گاز در هفته آینده روند افزایشی به 
خود بگیرد. وی ادامه داد: اولویت ما بخش خانگی، 
تجاری و صنایع جز سپس از آن نیروگاه ها با اولویت 
نیروگاه های شمالی کشور و پس از آن صنایع است. 
توکلی خاطر نشان کرد: روز گذشته ۱۱۸ میلیون 
متر مکعب گاز به نیروگاه ها اختصاص یافته است 

که رقم قابل توجهی است.
وی ادامه داد: میزان تحویل ســوخت معادل به 
نیروگاه ها روند نسبت به ســال گذشته افزایش 
یافته است. معاون وزیر نفت در خاتمه اضافه کرد: 
در حال حاضر صادرات گاز به کشورهای ترکیه و 
عراق به صورت حداقلی و برای انجام تعهدات در 

حال انجام است.

خبر

رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری تعلیق ایرلاین های 
بی کیفیت را از برنامه های 
جدی این ســازمان اعلام 
کرد و گفت: تغییر نرخ ارز 
بر قیمت پروازهای خارجی اثر گذاشــته اما هنوز 
افزایش بهای پروازهای حج مطرح نشده است. به 
گزارش ایسنا، حسین پورفرزانه - معاون وزیر راه و 
شهرسازی - گفت: ســازمان هواپیمایی کشور به 
عنوان یک رگولاتور پس از امضای پیمان شیکاگو، 
عضو این پیمان بوده و به آن متعهد است. هواپیمایی 
کشــوری، دو ســتون امنیت پرواز و ایمنی پرواز 
دارد. به امنیت پرواز پس از حوادث ۱۱ ســپتامبر 
بیشتر توجه شــد. پرواز ایمن نیز به معنای رعایت 
استانداردهای و قوانین پروازی نرم افزاری و سخت 
افزاری است که بحث کیفیت در آن اولویت بالایی 

دارد.
وی افــزود: در موضــوع امنیت پــرواز، یک واحد 
تخصصی وجود دارد که تمام صلاحیت های امنیتی 
و بازرســی را بر عهده دارد که در این حوزه ایکائو 
بارزسی های متعددی از سازمان هواپیمایی کشور 
به عمل مــی آورد. در ایران به دلیل نوع مســائل 
سیاسی و بین المللی، برخی وظایف بر عهده سازمان 
موکول شده است. از آنجایی که در ایران از ارتباط 
مستقیم بین المللی محروم هستیم مجبور شده ایم 
از روش های دیگر در جهــت تامین نیازها صنعت 

هوایی استفاده کنیم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری بیان کرد: یکی 
از برنامه های در دستور کار ما، ایجاد صندوق های 
توسعه حمل و نقل هوایی است که کاملا در اختیار 

بخش خصوصی باشد، باید سرمایه گذاران به این 
صنعت جذب شــوند. اصل اساسی در توسعه اسن 
صنعت آن است که مالک از بهره بردار تفکیک شود. 
متاسفانه یکی از آفت های صنعت هوایی این است 

که مالک هواپیما خود نیز اپراتور آن است.
پورفرزانه خاطر نشان کرد: به علت تحریم های اخیر، 
ایران ایر پروازهای ایران به اروپا را از دست داده که 
متاسفانه زیان مالی بالایی را برای این هواپیمایی به 
همراه داشته است. متاسفانه امروز، نقش ترانزیت 
هوایی ایران رها شده است و باید به موضوع حمل 
و نقل و ترانزیت مسافر و ترانزیت باز استفاده کنیم. 
ایران نقش مهمی در هــاب هوایی دارید به طوری 
که با استفاده از هاب ایران، ۱۰۰ پرواز جنوب آسیا 
به اروپا به 25 پرواز کاهش پیدا می کند که نشــان 

دهنده نقش موقعیت جغرافیایی مطلوب ایران در 
هاب هوایی است. 

وی در رابطه با موضوع تغییر نرخ پروازهای خارجی 
و داخلی گفت: یکی از عوامل مهــم در تغییر نرخ 
بلیط پروازهای خارجی تغییر تعرفه و نرخ ارز است. 
به عبارتی به هر میزانی که نرخ ارز افزایش باید، به 
همان میزان نیز نرخ بلیــط پروازهای خارجی نیز 
افزایش می یابد. اما در حال حاضر در رابطه با افزایش 
بهای پروازها حج هیچ موضوعی مطرح نشده است.

این مقام مسئول خاطرنشــان نشان کرد: با قیمت 
فعلی کمتر از چهار درصــد از هزینه های هواپیما 
صرف سوخت هواپیما می شــود و پایین بودن نرخ 
سوخت هواپیما نقش بالایی در فرسودگی ناوگان 
هوایی ندارد و بی شک علت اصلی فرسودگی ناوگان 

هوایی کشور، تحریم ها هستند. پورفرزانه افزود: با 
توجه به نرخ بلیط های فعلی برگشت سرمایه برای 
ســرمایه گذاران در این حوزه از دو الی سه سال، به 
نزدیک هفت سال رسیده است که باعث شده میزان 
سرمایه گذاری در این حوزه به علت طولانی شدن 

برگشت سرمایه کاهش پیدا کند. 
وی گفت: بعد از تحریــم اخیر هواپیمایی ایران ایر، 
یکی از اقداماتی که صورت گرفته برنامه »آزادی های 
پرواز« است که یک هواپیمای خارجی به ایران پرواز 
می کند و از ایران به مقصد اروپایی پرواز می کند. این 
برنامه در دستور کار سازمان هواپیمایی قرار گرفته 
است تا شرایط مسافران ایرانی به مقصد کشورهای 

اروپایی تسهیل شود.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اظهار کرد: امروز، 
یکی از نقاط قوت ایران در صنعت هوایی، در حوزه، 
طراحی و ساخت موتور اســت. شرکت های دانش 
بنیان ما در این حوزه قوی هســتند و بســیاری از 
کشورها مانند روسیه و چین نیز این نقطه قوت ایران 
را تایید کرده و پذیرفته انــد. از طرف دیگر، اقتصاد 
آسیا، اقتصاد بزرگی است. یکی از مسائل مهمی که 
در صنعت هوایی باید به آن توجه شود، این است که 
بتوانیم قوانین هوانوردی آسیا را پایه گذاری کنیم 
و در کنار آن یک هواپیما سازی مشترک نیز ایجاد 
شــود و این موضوع پیشنهاد شــده تا در جلسات 

پیمان های شانگهای و بریکس طرح شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: یکی از کارهای 
مهم برای بهبود وضعیت پــرواز، افزایش کیفیت 
است. تعلیق ایرلاین های بی کیفیت از برنامه های 
جدی سازمان هواپیمایی است و در دفاع از حقوق 
مشــتریان و مردم، مهمترین اولویت ما جلوگیری 
از سقوط هواپیماها و پروازها و بعد از آن افزایش و 

بهبود کیفیت پروازها است.

افزایش بهای پروازهای حج مطرح نیست

تعلیق ایرلاین های بی کیفیت 

ســهم ۷۷ درصدی صنایع از 
تخصیص ارز برای واردات

بنابر گزارش بانک مرکزی به صنایع با سهم حدود 
۷۷ درصدی بیش از ۳.۶ برابر کالاهای اساســی 
و دارو با ســهم کمتر از 2۱ درصد، تخصیص ارز 
صورت گرفته است. بنابر گزارش مهر و بر اساس 
اطلاعات منتشر شده توسط بانک مرکزی از اول 
فروردین ماه تا ۳ دی ماه امسال، 5۱ میلیارد و ۶۰2 
میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، 
دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل 

صادرات و خدمات تأمین شده است.
گفتنی است که در این مدت برای کالاهای اساسی 
و دارو ۱۰ میلیــارد و ۸22 میلیــون دلار، برای 
کالاهای تجاری مبلغ ۳۹ میلیارد و ۷2۳ میلیون 
دلار، برای خدمات ۱ میلیــارد دلار و 5۷ میلیون 

دلار تأمین ارز صورت گرفته است.
بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات 
کالاهای اساسی و کشاورزی شامل گندم، دانه های 
روغنی و نهاده های دامی ۸ میلیارد و ۴۷۰ میلیون 
دلار و برای دارو، مواد اولیــه دارویی و تجهیزات 
پزشکی 2 میلیارد و 2۴2 میلیون دلار ارز تأمین 
کرده است. شــایان ذکر اســت بانک مرکزی در 
مجمــوع ۱۰ میلیارد و ۷۱2 میلیــون دلار برای 
کالاهای اساسی و کشــاورزی و دارو و تجهیزات 
پزشکی را با نرخ 2۸,5۰۰ تومان و با هدف حمایت 
از مصرف کنندگان و دسترســی اقشار جامعه به 
کالاهای ضروری با قیمــت ارزان تر تأمین کرده 

است.
این گزارش حاکی از آن اســت که از ابتدای سال 
جاری تا امروز میزان کل تأمین ارز صنایع مبلغ ۳۹ 
میلیارد و ۳۹۱ میلیون دلار بوده است. که میزان 
ارز تأمینی برای گروه های »صنایع حمل ونقل و 
خودرو« ۷ میلیارد و 52 میلیون دلار، »ماشــین 
آلات و تجهیزات تولید« ۴ میلیارد و ۷۴۷ میلیون 
دلار، »صنایع معدنی« ۴ میلیارد و 2۸۰ میلیون 
دلار، »صنایــع تجهیزات بــرق و الکترونیک« ۴ 
میلیارد و ۱۳5 میلیون دلار، »صنایع شــیمیایی 
و پلیمــری« ۴ میلیــارد و ۱۰5 میلیــون دلار، 
»منسوجات و پوشاک« یک میلیارد و 52۱ میلیون 
دلار و »سایر صنایع« ۱۳ میلیارد و 55۱ میلیون 
دلار تا پایان روز 2۸ آذر ماه سال جاری بوده است. 
در این بین به صنایع با سهم ۷۷ درصدی، بیش از 
۳.۶ برابر کالاهای اساسی و دارو با سهم کمتر از 2۱ 
درصد، تخصیص ارز صورت گرفته است. گفتنی 
است که بعد از کالاهای اساســی و کشاورزی با 
سهم ۱۶.5 درصدی، صنایع حمل و نقل و خودرو 
با سهم ۱۳.۸ درصدی بیشترین سهم ارز تخصیص 
یافته را به خود اختصاص داده اند و سهم خدمات، 
منسوجات و پوشاک و دارو و تجهیزات پزشکی به 
ترتیب با سهم حدود 2، ۳ و ۴.۴ درصدی کمترین 

سهم از ارز تخصیص یافته را داشته اند.

دولت تاثیرات منفی نرخ ارز را 
کاهش دهد

نماینده مردم شــفت و فومن در مجلس شورای 
اســلامی گفت: دولت باید با اتخاذ سیاست های 
اقتصــادی مناســب و تصمیم گیــری دقیق و 
هوشــمندانه در مواجهه با تحولات اخیر نرخ ارز، 

تاثیرات منفی نرخ ارز را کاهش دهد.
به گزارش ایســنا، ســید کریم معصومی، عضو 
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی 
در جلسه علنی مجلس در تذکری گفت: متاسفانه 
نرخ ارز قیمت محصولات و خدمات داخلی افزایش 
می یابد و ایــن افزایش تورم، منجــر به کاهش 
قدرت خرید مردم خواهد شد. دولت باید با اتخاذ 
سیاســت های اقتصادی مناسب و تصمیم گیری 
دقیق و هوشمندانه در مواجهه با تحولات اخیر نرخ 

ارز، تاثیرات منفی آن را کاهش دهد.
وی ادامه داد: تــورم و افزایش قیمت ها به ویژه در 
حوزه های حامل های انــرژی نظیر برق، آب و گاز 
در شرایطی که مردم از لحاظ اقتصادی تحت فشار 
هستند، درست نیســت. تصمیمات غیرمنطقی 
باعث شده تا بسیاری از خانواده ها حتی برای تامین 

نیازهای اساسی خود با مشکل مواجه شوند.
معصومی تاکید کرد: تصمیم دیوان عدالت اداری 
مبنی بر منع صدور مجوز و اراضی فاقد سند، فاتحه 
زندگی در مناطق روســتایی را خوانده است. زیرا 
بیش از ۸۰ درصد اراضی روستایی استان گیلان 
فاقد سند مالکیت هستند. در برنامه هفتم انتظار 
می رفت تا در بخش ساخت و ساز روستایی برای 
بومیان تسهیل گری صورت گیرد نه سختگیری. 
این سختگیری روستاهای گیلان را متاسفانه به 

خانه سالمندان تبدیل کرده است.
از یک سو قانون جهش تولید مسکن را می گذارید و 
از سوی دیگر اجازه تغییر کاربری اراضی از نوع یک و 
دو را در روستاها گرفته اید. ثمره این اقدامات نابودی 

روستاها و روستانشینی است.
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عضو کمیسیون تخصصی طلاوجواهر اتاق اصناف 
ایران گفت: باید توجه داشته باشیم که قیمت طلا 
بالا رفته و هر چیزی که قیمت آن افزایش یابد، 
تقلب در آن زیاد می شــود و سوءاستفاده ها هم 

بیشتر خواهد شد.
محمد کشــتی آرای، عضو کمیسیون تخصصی 
طلاوجواهر اتاق اصناف ایران در گفت وگو با ایلنا 
درباره کاهش قیمت سکه هایی که پلمپ نیستند 
و وکیوم ندارند، اظهار داشت: وکیوم و پلمپ سکه 
هیچ وجه اهمیت ندارد و بــود و نبود آن نباید 
تغییری در قیمت ایجاد کند. اگر واحد صنفی و 
سکه فروشی به این بهانه قیمت سکه را کاهش 
می دهد، کلاهبردار و شیاد است. وی با تاکید بر 
اینکه هیچ قانونی برای وکیوم سکه نداریم، گفت: 
 اساسا در خرید سکه از مردم، آن واحد صنفی و 
طلافروش برای تشــخیص اصالت آن سکه را از 
وکیوم خارج می کند. بنابراین وقتی طلا فروش 
باید آن ســکه را باز کند، چه دلیلی دارد که به 

دلیل نبود وکیوم قیمت آن را کاهش دهد.
عضو کمیسیون تخصصی طلاوجواهر اتاق اصناف 
ایران در پاسخ به این ســوال که چرا در فروش 
ســکه های حراجی بانک مرکزی، دلیل کاهش 
نرخ را نبود وکیوم اعــلام می کنند، تاکید کرد: 
این ادعایی برای کلاهبرداری است و هیچ قانون 
و استانداردی برای وکیوم دار بودن سکه نداریم.

کشتی آرای ادامه داد: رسانه ها باید در این موارد 
و کلاهبرداری ها مردم را آگاه و روشــن کنند و 
تمام واحدهای صنفی فارغ از اینکه مجوز دارند 
یا ندارند وقتی این ادعا را برای کاهش نرخ سکه 
در معاملــه خرید از مردم مطــرح می کنند، در 
واقع کلاهبردار هســتند و این موارد به ابزاری 
برای شیادی تبدیل شــده اند. وی افزود:  از نظر 
اتحادیه افرادی می توانند سکه را وکیوم کنند که 
مجوز دارند و البته باز هم تاکید می کنم که نباید 
تفاوتی بین ســکه وکیوم دار و غیر وکیوم باشد. 
اساسا سکه باید باز باشد که قابل تشخیص باشد 

که جعلی نباشد.
عضو کمیسیون تخصصی طلاوجواهر اتاق اصناف 
ایران با اشاره به افزایش سکه های تقلبی در بازار 
تاکید کرد:  متاسفانه شاهد این هستیم که برخی 

از سکه های وکیوم شــده تقلبی یا با عیار پایین 
ترکیه هستند. بنابراین وکیوم  دلیلی بر اصالت 
سکه نیست و اگر طلافروشی اصرار بر این موضوع 
دارد نادان است و آن بهانه ای برای کلاهبرداری 

کرده و مردم باید در این باره آگاه باشند.
وی با بیان اینکه مردم نمی توانند ســکه تقلبی 
را از غیرتقلبی تشــخیص دهنــد و تنها راهکار 
این اســت که ســکه از افراد مطمئن خریداری 
شــود، گفت: بارها و بارها به مردم اعلام کردیم 
که درباره خرید ســکه مطمئن هوشیار باشند. 
چطور خانم ها برای خرید لوازم بهداشتی آرایشی 
به این میزان جست وجو می کنند اما برای خرید 
سکه از اولین واحد صنفی و طلا فروشی اقدام به 

خرید می کنند.
کشــتی آرای ادامه داد:  حتی ممکن است این 
کلاهبرداری از ســوی واحدهای جوازدار انجام 
شود اما اگر طلافرشی مجوز داشته و سکه تقلبی 
فروخته امکان شــکایت از آن و پیگیری وجود 
دارد و با تماس تعزیرات با شماره ۱2۴ بلافاصله 
امکان شکایت و پیگیری وجود دارد و رسیدگی 

انجام می شود.
عضو کمیســیون تخصصــی طلاوجواهر اتاق 
اصناف ایــران درباره علت افزایش  ســکه های 
تقلبی در بازار اظهار داشــت:   باید توجه داشته 
باشــیم که قیمت طلا بالا رفته و هر چیزی که 
قیمت آن افزایش یابد تقلب در آن زیاد می شود و 
سوءاستفاده ها هم بیشتر خواهد شد. تنها راهکار 
مردم هم این است که ســکه را از جای مطمئن 
خریداری کنند و به همین دلیل است که بانک 
مرکزی اقدام به حراج سکه کرده است و به همین 
دلیل بانک مرکزی در هر حراج 5 سکه به مردم 

در سطح کشور واگذار می کند.
وی افزود: متاسفانه با اجرای درگاه ملی مجوزها 
هر فردی توانست مجوز واحد صنفی طلافروشی 
را دریافت کند و تعداد افراد فعال در این صنف 
افزایش پیدا کرد. به دلیل اینکه این مجوزها به 
صورت کیلویی صادر شد، الان جزو صنف هایی 
هستیم که بیشــترین اعضا را داریم و تقلب هم 
زیاد شد، در حالیکه پیش از این افراد متقاضی 

جواز از فیلترهای مشخص عبور می کردند.

وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه حوزه محصولات 
کشاورزی و کالاهای اساســی در ماههای اخیر از 
یک ثبات نسبی برخوردار بوده است، گفت: طبق 
برنامه ریزی علاوه بر حمایت از تولید داخلی، تلاش 
داریم مشــکلی برای سفره و معیشــت مردم رخ 
ندهد. به گزارش ایرنا، غلامرضا نوری قزلجه درباره 
تخصیص ارز به کالاهای اساســی در سال آینده 
افزود: ارز ترجیحی تامین شده در بودجه سالانه 
برای کالاهای اساســی چــون در دارو تجهیزات 

پزشکی و کالاهای اساسی تعلق خواهد گرفت.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: در بودجه سال 
آینده نسبت به سال ۱۴۰۳ حدود ۳ میلیارد دلار 
کاهش داریم که به طور طبیعی روی محصولات 
اساسی تاثیرگذار خواهدبود اما ما این را فرصتی 
برای حمایت از تولید داخلی می دانیم. وی تصریح 
کرد: بودجه سال آینده با وجود اینکه محدودیتی 
برای ما ایجاد می کند در عین حال گشایشی برای 

حمایت از تولید داخل نیز خواهد بود.
نوری قزلجــه گفت: هرگونه تغییر سیاســت در 
این حوزه برای حمایــت از تولید داخلی یا صرفه 
جویی های ارزی که قرار است، اتفاق بیفتد سفره 
مردم و دهک های پایین جامعه برنامه ریزی لحاظ 
می شود تا مشکلی برای ســفره و معیشت مردم 

پیش نیاید.
نوری قزلجه درباره احتمال تورم مواد خوراکی در 
سال آینده افزود: تغییراتی که در نرخ ارز توافقی 
اتقاق افتاده یا کاهش ارز ترجیحی یک آثار تورمی 
خواهد داشــت اما تلاش داریم که این آثار واقعی 
باشد و آثار روانی روی آن سوار نشود تا عدد بزرگی 

که مورد انتظار است رخ ندهد.
وی با یــادآوری اینکه کاهش اثــرات تورمی به 
عوامی چون حمایت از تولید داخلی، بهبود شرایط 
اقتصادی کشور و کنترل تورم باز می گردد، اظهار 
داشــت: در جایی که مربوط به کالاهای اساسی 
و سفره مردم باشــد، منابع به طور قطع از طریق 

دیگری جبران خواهد شد.
وزیر جهاد کشــاورزی یکــی از رویکردهای این 
وزارتخانه را اجرای دقیق برنامه هفتم پیشرفت در 
حوزه کشاورزی برشمرد و گفت: بنا داریم در دولت 
چهاردهم واردات شکر را در انتهای دولت به صفر 

برسانیم. وی یکی دیگر از برنامه های این وزارتخانه 
را تولید میوه های گرمسیری و بویژه موز دانست که 
حجم زیــادی از واردات را به خود اختصاص داده 
است و در این باره توضیح داد: برنامه ریزی های لازم 
انجام شده است تا واردات این بخش نیز با افزایش 

تولید داخلی به صفر نزدیک شود.
وزیر جهادکشاورزی یکی از محورهای اصلی برنامه 
هفتم را حوزه آب و خاک دانست و تاکید کرد که 
توجه به این بخش نیازمند تامین منابع مالی مورد 
نیاز طبق برنامه هفتم است. نوری قزلجه با تاکید بر 
اینکه محصولات کشاورزی تولیدی ایران از بسیاری 
نقاط جهان سالم تر اســت، افزود: از نظر مصرف 
سموم و کودهای کشــاورزی تولیدات کشاورزی 
باید استانداردسازی صورت گیرد و ملزم به شناسه 
دار کردن مزارع و محصولات کشاورزی هستیم که 

با همکاری بهره برداران انجام خواهد شد.
وی با یادآوری وجود ناترازی در بخش انرژی اظهار 
داشت: از آنجا که قطع انرژی در بخش کشاورزی 
قابل جبران نیست، این بخش در آخرین اولویت 
اعمال برنامه های قطعی قرار گرفته است؛ از این رو 
در ماههای آتی که مصرف برق در حوزه کشاورزی 
بیشتر می شود، هماهنگی های لازم با وزارت نفت 
و نیرو انجام شــده تا قطعی بــرق و گاز در بخش 

کشاورزی به حداقل برسد.
وی همچنین با ارایه گزارشی از عملکرد ۱2۰ روزه 
دولت چهاردهم در بخش کشاورزی و امنیت غذایی 
اظهار داشت: در ابتدای دولت با هماهنگی صورت 
گرفته با بخش های دیگر، مطالبات کشاورزان از 

جمله گندمکاران و کلزاکاران تسویه شد.
وزیر جهادکشاورزی درباره واردات گوشت قرمز 
گفت: به دلیل تحولات ارزی که سه سال قبل رخ 
داد، دامداری های کشور بویژه دام سبک که نقش 
مهمی در تامین گوشت مورد نیاز کشور داشتند و 
آسیب دیدند و برای تنظیم بازار واردات گوشت در 
دستور کار قرار گرفت. نوری قزلجه اظهارداشت: 
اکنون 2۰ درصد کســری گوشت قرمز مورد نیاز 
کشــور از محل واردات تامین می شود که از این 
میزان تنها ۷ درصد آن با ارز ترجیحی تامین شده 
و ۱۳ درصد آن با ارز توافقی است و به همین دلیل 

بخاطر بخشی با یکدیگر تفاوت نرخ دارد.

یک نماینده مجلس با اشاره به طرح تحقیق و تفحص برخی از نمایندگان از 
وزارت نفت درباره این موضوع گفت: من دیدم برخی از نمایندگان مجلس 
در حال تحقیق و تفحص در این زمینه هستند، اما تحقیق و تفحص در 
این حوزه زمان بر و طولانی است. به نظر من، آقای رئیس جمهور باید به طور 
جدی وارد این موضوع شوند و دستورات ویژه ای صادر کنند، دستگاه های 

نظارتی هم باید به این موضوع ورود کنند.
رمضان علی سنگدوینی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با ایلنا، درباره اظهارات رئیس جمهور مبنی بر گم شدن روزانه 
2۰ میلیون لیتر سوخت در کشور گفت: به غیر از اینکه آقای رئیس جمهور 
اعلام کرده اند که روزانه حدود 2۰ میلیون لیتر بنزین قاچاق می شــود 
25 تا ۳۰ میلیون لیتر فرآورده های نفتی به صورت قاچاق از کشور خارج 

می شود و قاچاق تنها محدود به بنزین نیست و حتی گازوئیل )نفت گاز( 
نیز قاچاق می شود.

وی ادامه داد: من کاری به این ندارم که این قاچاق ســازمان یافته است 
یا سازمان یافته نیست اما سوالی که مطرح می شود این است که چرا در 
شرایطی که ما در حال قاچاق سوخت هستیم، باید میلیاردها دلار )حدود 
۶ تا ۷ میلیارد دلار یا حتی بیشتر( برای واردات فرآورده های نفتی هزینه 
کنیم؟ حمل و نقل کشور نمی تواند متوقف شود. بنابراین در این راستا، 

دستگاه های نظارتی و متولی باید به این موضوع توجه داشته باشند.
این نماینده مجلس با اشاره به طرح تحقیق و تفحص برخی از نمایندگان از 
وزارت نفت درباره این موضوع گفت: من دیدم برخی از نمایندگان مجلس 
در حال تحقیق و تفحص در این زمینه هستند، اما تحقیق و تفحص در 

این حوزه زمان بر و طولانی است. به نظر من، آقای پزشکیان باید به طور 
جدی وارد این موضوع شوند و دستورات ویژه ای صادر کنند، البته دستور 
پیگیری داده اند اما دستگاه های نظارتی هم باید به این موضوع ورود کنند.
سنگدوینی با تاکید بر اینکه این حجم از قاچاق سوخت بسیار زیاد است، 
گفت: اگر قیمت بنزین را در کشورهای همسایه در نظر بگیریم، برخی 
گفته اند که قیمت بنزین بین ۴۰ تا ۶۰ هزار تومان است. با فرض اینکه 2۰ 
میلیون لیتر بنزین به قیمت 5۰ هزار تومان قاچاق می شود، این مبلغ به 
۱۰۰۰ میلیارد تومان در روز می رسد. اگر این مقدار را در ۳۶5 روز ضرب 
کنیم، به عددی معادل ۳۶5 همت می رسیم. این رقم می تواند به طور قابل 
توجهی زیرساخت های کشــور را متحول کند و به بهبود صنعت تولید 

کمک کند.

عضو کمیسیون تخصصی طلاوجواهر اتاق اصناف ایران گفت:

هشدار برای افزایش سکه های تقلبی در بازار
وزیر جهاد کشاورزی: از معیشت مردم حمایت می کنیم

ثبات در بازار کالاهای اساسی

لزوم ورود قوای سه گانه به موضوع قاچاق سوخت

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
گاز گفت: تعهدات روزانــه تحویل گاز در وزارت 
نفــت ۸۴۵ میلیون مترمکعب اســت اما اکنون 
با توان حداکثری در حال تولیــد ۸۶۵ میلیون 
مترمکعب گاز شــیرین در روز هســتیم و بیش 
 از یک میلیــارد مترمکعــب گاز غنــی در روز 

تولید می شود.
به گزارش تســنیم، محمدرضــا جولایی، مدیر 
هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 70درصد گاز 
کشور در حال حاضر از پارس جنوبی تأمین می 
شود؛ از مجموع ۸۵0 تا ۸۶0 میلیون مترمکعب 
گازی که روزانه به شــبکه سراسری تزریق می 
شود، حدود ۵90 میلیون مترمکعب در مجتمع 

گازی پارس جنوبی تولید می شود.
وی افزود: 700 هزار بشکه در روز میعانات گازی و 
20 هزار تن گاز مایع، 1۵00 تن گوگرد و نزدیک 
به ۵ تا ۶ هزار تن اتــان تولید می کند و این اعداد 
نشــان دهنده نقش بالای مجتمع گازی پارس 

جنوبی است.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز 
ایران تصریح کرد: گاز تولیدی در پارس جنوبی، 
معادل 3.۵ میلیون بشــکه نفت خام است. وی 
ادامه داد: 13 پالایشــگاه گازی در قالب 22 فاز 
در پارس جنوبی داریــم که تأمین قطعات آنها با 
تکنولوژی خــاص و هایتکی که دارد، پیچیدگی 
های خاص خود را دارد؛ این قطعات اغلب از داخل 
کشور تأمین می شود و پیمانکاران متعدد داخلی 

در حال فعالیت هستند.
جولایی با بیان اینکه "هر دو یا سه روز یکبار یک 
مناقصه جدید در مجتمــع گازی پارس جنوبی 
اجرایی می شود"، گفت: اهمیت پارس جنوبی در 
تأمین گاز کشور بسیار زیاد است و جلسات فشرده 
و اقدامات متعددی روزانه در اینجا در حال انجام 
است که از نظر پیچیدگی و حجم کاری، با کمتر 

جایی قابل مقایسه است.
وی افزود: تعهدات روزانــه تحویل گاز در وزارت 
نفــت ۸۴۵ میلیون مترمکعب اســت اما اکنون 
با توان حداکثری در حال تولیــد ۸۶۵ میلیون 

مترمکعب گاز شیرین در روز هستیم و بیش از یک 
میلیارد مترمکعب گاز غنی در روز تولید می شود.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
گاز ایران خاطرنشان کرد: 7۵درصد سبد انرژی 
کشور گاز است و منابع دیگر همه با هم 2۵ درصد 
ســهم دارند. وی ادامه داد: در تابستان مصارف 
خانگی، تجاری و صنایع جزء حدود 1۵0 میلیون 
مترمکعب است، اما اکنون به ۶00 تا 700 میلیون 
مترمکعب رســیده اســت و این افزایش شدید 
مصرف در این بخش ها، فشار به تأمین گاز بقیه 

بخش ها از جمله نیروگاه ها و صنایع می آورد.
جولایی با بیان اینکه "حدود 29 میلیون مشترک 
گازی در کشور داریم"، گفت: باید نسبت به تنوع 
بخشی سبد انرژی کشور اقدام کنیم و تا زمانی که 
7۵ درصد سبد انرژی کشور وابسته به گاز است، 
به شدت تحت تأثیر ناترازی گازی خواهیم بود. 
وی افزود: نیروگاه ها گاز حداکثری می خواهند 
که در شرایط فعلی نمی توان گاز حداکثری برای 
نیروگاه ها تأمین کرد، باید با مصرف سوخت مایع، 

نیاز خود را به سوخت معادل تأمین کنند.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز 
ایران با بیان اینکه "نیروگاه ها اولویت آخر شرکت 
ملی گاز برای تخصیص گاز هستند"، گفت: با این 
وجود همین الان با وجود محدودیت های گازی 
و ناترازی آن، بیش از یکصد میلیون مترمکعب در 

روز گاز برای نیروگاه ها تأمین می شود.
جولایی در خصوص تأخیر تعمیرات پالایشــگاه 
های گازی کشور در سال جاری گفت: تعمیرات 
پالایشــگاه های گازی پارس جنوبی هم امسال 
با تأخیرات مواجه شــد، در نیمه نخســت سال، 
دستورالعملی از سمت دولت وقت صادر شد که 
به خاطر تأمین برق تابستانی، تعمیرات پالایشگاه 
های گازی به تأخیر بیفتد که این تعمیرات تا آبان 

ماه به طول انجامید.
وی افزود: وضعیت کسری گاز را دیگر نمی توان 
ناترازی نامید، ما با کسری گاز مواجه ایم و در طول 
سال این کسری گاز را داریم؛ در تابستان گاز برای 
نیروگاه ها کم داریم و در زمســتان، برای تمامی 

مصارف غیر خانگی، با محدودیت مواجه ایم.

شرکت جاهد وابسته به وزارت جهاد کشاورزی ۶0هزار 
تن برنج 1121 هندی وارد کرده است، ولی طبق اعلام 
وزارت جهاد کشاورزی این برنج دارای ناخالصی است 
و قیمت واقعی برنج با پولی که پرداخت شــده، چند 

میلیون یورو اختلاف دارد.
به گزارش تسنیم ، شــرکت جاهد به عنوان یکی از 
شرکت  های موسسه جهاد استقلال وابسته به وزارت 
جهاد کشاورزی اقدام به واردات یک محموله ۶0 هزار 
تنی برنج هندی 1121 بــا ارز ترجیحی 2۸ هزار و 
۵00 تومان کرده است، اما بر اساس اعلام وزارت جهاد 
کشاورزی، فروشنده خارجی این برنج را برنجی دیگر 
مخلوط کرده اســت. وزارت جهاد کشاورزی درباره 
اینکه برنج 1121 هندی با چه برنجی مخلوط شده 
است، اظهارنظری نداشته است، اما اعلام شده که گونه 
های دیگری از برنج که قیمت ارزان تری داشته است 
با این برنج مخلوط شده است. با توجه به اینکه حجم 
برنج وارداتی ۶0 هزار تن مطرح شده است و رقم بالایی 
به حساب می آید، اختلاط برنج در این محموله باعث 
ایجاد اختلاف چند میلیون یورویی می شود اما با توجه 
به اینکه درصد اختلاط مشخص نیست، درباره رقم 

اختلاف به طور دقیق نمی توان صحبت کرد.
کریم اخوان رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران در 
گفتگو با تسنیم درباره این تخلف گفت: شرکت جاهد 
به عنوان یکی از شرکت  های موسسه جهاد استقلال 
وابسته به وزارت جهاد کشــاورزی در یکی دو سال 
اخیر اقدام به واردات برنج برای تامین ذخایر شرکت 
بازرگانی دولتی کرده اســت. وی افزود: این شرکت، 
محموله برنجی که  با یک شرکت هندی توافق کرده  
بود بیاورد را  به درستی نتوانست وارد کند و فروشنده 
به جای برنج 1121 ، نوع های ارزان تری را با این برنج 
مخلوط کرده و  به ایران تحویل داده است، البته این 

اقدام به معنی آلودگی این محموله برنج نیست.
رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایــران ادامه داد: 
یک شرکت آلمانی که نوع این برنج را بررسی کرده، 
تشــخیص داده که در برنج وارداتی شــرکت جاهد 
ناخالصی وجود دارد. وی درباره اینکه چه میزان از این 
برنج ناخالصی دارد، تصریح کرد: نمونه ای از این برنج 
را مشاهده کردم و به نظر می رسد که عمده آن غیر 
1121 است، اما اینکه به طور دقیق چقدر ناخالصی 

دارد، نمی توانم اعلام کرد.
اخوان اکبری اظهار داشت: قیمت برنج  وارداتی جهاد 
کشاورزی به طور معمول هزار و 10 تا هزار و 20 یورو 
در هر تن است اما باری که تحویل داده شده است این 
ارزش را ندارد که با در نظر گرفتن وزن ۶0 هزار  تنی 

آن رقم بالای چند میلیون یورویی به حساب می آید.
وی اظهار داشــت: پلیس امنیت اقتصــادی به این 
موضــوع ورود کرده  و در حال بررســی این موضوع 
است. احمد خانی نوذری معاون بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی  نیز در این ارتباط گفت:  طبق قرارداد برنج 
1121 هندی خریداری شده اما فروشنده این محصول 
را با یک برنج دیگر مخلوط کرده است؛ این یک بحث 
تجاری است و باید حل و فصل شود. معاون بازرگانی 
وزارت جهادکشاورزی افزود: خریدهای موسسه جهاد 
استقلال فارغ از ذخایر شرکت بازرگانی دولتی است و 
در حوزه کالاهای کشاورزی به شرکت های بازرگانی 
دولتی ایران و پشــتیبانی امور دام کمک می کند. به 
گزارش تسنیم، سازمان غذا و دارو و استاندارد سلامت 
این محصول رو تایید کرده اند اما درباره اختلاط درباره 
برنج وارداتی قبل از ورود به کشور توجهی نداشته اند 
که لازم است در زمان واردات برنج به این موضوع نیز 
توجه شــود تا منجر به هدررفت منابع بیت المال و 

پرداخت پول اضافه برای واردات نشود.

مدیر هماهنگــی و  نظــارت بر تولید شــرکت 
ملی گاز با بیــان اینکه تامین قطعــات با توجه 
به شــرایط تحریم پیچیده شده اســت، گفت: 
قطعات حتما باید از داخل کشــور تامین شــود. 
به گزارش ایلنا، محمدرضا جولایی در حاشــیه 
بازدید خبرنگاران از مجتمع گازی پارس جنوبی 
با بیان اینکــه 70 درصد گاز کشــور از مجتمع 
گازی تامین می شود، اظهار داشــت: از ۸۵0 تا 
۸۶0 میلیون متر مکعب تولید گاز ۵90 میلیون 
 متر مکعب در مجتمــع در 2 ســایت یک و دو  

تولید می شود.
وی افــزود: به همــراه گاز تولیــدی 700 هزار 
بشــکه میعانات گازی، 20 هزارتــن گاز مایع، 
1۵00 تن گوگــرد و ۵ تا ۶ هزارتــن اتان تولید 

می شــود. مدیر هماهنگی و  نظــارت بر تولید 
شــرکت ملی گاز خاطرنشــان کرد: درواقع این 
مجتمع علاوه بر تامین گاز و انرژی کشور اقتصاد 
کشــور را هم  می گرداند. وی میزان تولید گاز را 
معادل 3.۵ میلیون بشــکه نفت خام عنوان کرد 
و گفت؛ تولید گاز مشــکلات خاصی هم دارد از 
جمله اینکه تکنولوژی خاصی بــکار رفته و گاز 
ترش تولیدی باید شــیرین و به شــبکه تزریق 
شود که برای شیرین ســازی بالغ بر ۶0 مخزن 
 میعانات گازی و بــه همبن  تعــداد نیز مخازن 

ال پی جی داریم.
جولایی همچنیــن گفت؛ یک نیــروگاه 1000 
مگاواتی برق مــورد نیاز پالایشــگاهها را تامین 
کرده و به شــبکه هم تزریق می کنــد. وی بیان 

کــرد:70 دریــد ســبد انــرژی کشــور از گاز 
و 2۵ درصد نفت کــوره، نفتــگاز و تجدیدپذیر 
اســت کــه از ایــن میــزان 7۵ درصــدی 70 
 درصــد در مجتمــع گازی پــارس جنوبــی 

تولید می شود.
این مقام مســئول در شــرکت ملی گاز با بیان 
اینکه در دنیا 20 تــا 30 درصد ســبد انرژی از 
گاز و در ایران این میزان برعکس اســت، گفت: 
میــزان مصــرف گاز بخــش خانگــی در فصل 
زمســتان به ۶00 تا 700 میلیون متر مکعب در 
روز می رســد. وی با بیان اینکــه تامین قطعات 
با توجه به شــرایط تحریم پیچیده شــده است، 
 یادآور شــد: قطعات حتما باید از داخل کشــور 

تامین شود.

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه توسعه کشور از مسیر دریا می گذرد، 
توسعه دریایی را لکوموتیو پیشــران اقتصادی کشور توصیف کرد و 
گفت: در این زمینه آماده شنیدن مشکلات بخش خصوصی و حل 

و فصل آنها هستیم.
به گزارش ایرنا، "فرزانه صادق" در مراسم گرامیداشت روز ملی حمل 
و نقل در محل هتل همای تهران افزود: بــا وجود تداوم تحریم ها و 
مشکلات، شاهد اتفاقات خوب در حوزه سرمایه گذاری در کشور و به 
ویژه بخش حمل و نقل هستیم. وی با بیان اینکه تمدن ایران اسلامی 
همواره با آب و خاک گره خورده است و برخی بنادر کشورمان قدمت 
چند هزار ساله دارند، خاطرنشان کرد: به جهت وصل بودن به آب های 
آزاد، این سرزمین همواره با آب و آبادانی گره خورده است. وزیر راه 
و شهرسازی ادامه داد: معتقدم اگر قرار است توسعه در کشور اتفاق 

بیفتد، از مسیر دریا خواهد بود.
این عضو کابینه دولت چهاردهم اضافه کرد: اگر قرار اســت صنعت، 
تجارت و اقتصاد کشورمان رونق یابد، باید با توجه به دریا اتفاق بیفتد. 
وی گفت: رئیس جمهور به شدت به سیاست های دریا محور و اقتصاد 
دریا محور اعتقاد دارد و هر دو هفته یک بار جلسه ای با حضور شخص 

دکتر پزشکیان برگزار می شود که چگونه سیاست های توسعه دریا 
محور را اجرایی کنیم.

صادق بیان داشت: همچنین بازنگری طرح های جامع در سواحل و 
چشــم انداز به دریا با بازنگری در طرح ها و پروژه های موجود در این 
جلسات به انجام می رسد. وی اظهار داشــت: دکتر پزشکان تاکید 
دارد که در این راستا باید از تجارب جهانی و مشاوره های بین المللی 
استفاده کنیم تا نقشــه راهی را ترســیم کرده و ایران اسلامی را به 

بهترین شکل در مسیر پیشرفت حرکت دهیم.
صادق تصریح کــرد: همــه برنامه ریزی هــا، سیاســتگذاری ها و 
اســتراتژی هایی که دولت بخواهد به منصه ظهور برساند، چنانچه 
از پشتیبانی بخش خصوصی برخوردار نباشد امکان اجرا کردن آنها 
وجود ندارد؛ در این راستا باید مشــکلات سر راه بخش خصوصی را 
به بهترین نحو برطرف کنیم که جز با گفتمان دو طرفه امکان پذیر 

نیست.
وی تاکید کرد: سیاست دولت چهاردهم نیز همین است و تاکید دارم 
که این گفت وگوی دوطرفه باید شکل بگیرد و باید صحبت های بخش 
خصوصی را شنید. وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: باید محدودیت ها 

بر سر راه فعالیت بخش خصوصی را در حد امکان رفع کرد، در برخی 
تصمیمات بازنگری داشت و بســیاری موارد را به بخش خصوصی 

واگذار کرد.
این عضــو کابینه دولــت چهاردهم، از بخش خصوصی خواســت 
تــا موضوعاتی که بــه رونق و شــکوفایی اقتصادی کشــور کمک 
می کند را پیشــنهاد کنند و گفت: قول می دهیم این مشــکلات را 
چنانچه مربوط به وزارت راه و شهرســازی باشد، حل و فصل کنیم 
و اگر مرتبط به گمرک یا ســایر وزارتخانه ها و دســتگاه ها اســت، 
 هماهنگی های لازم را انجام دهیم تا وفاق بیشتری را در سطح دولت 

شاهد باشیم.
وی گفت: استانداران و نمایندگان مجلس شورای اسلامی می توانند 
برای اجرایی شدن این موارد و تسریع در حل مشکلات کمک حال 
باشند و امیدوارم در سواحل شمال و جنوب کشور شاهد شکوفایی 
باشــیم. وی در خاتمه اظهار داشــت: دریا خود زندگی است، نوع 
موسیقی، فرهنگ و پوشش مردم نشان از زندگی، شعف و پویایی دارد 
و بر این اساس تلاش می کنیم تا با وجود همه تحریم ها و مشکلات 

شکوفایی در این مناطق اتفاق بیفتد.

عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان با بیان اینکه در کشورمان تقریبا 
معادل ذخایر معادن نفت و گاز از ثروت ملی ابنیه و زیرساخت های ساختمانی 
برخورداریم و حفظ آن یک وظیفه ملی است، گفت: در حالی که متوسط 
عمر ساختمان و ابنیه در کشورها 100 سال است این عدد در کشورمان هنوز 

زیر ۵0 سال است و حتی به زیر 30 سال رسیده است.
به گزارش ایلنا، سید مهدی هاشمی، عضو سازمان نظام مهندسی با اشاره 
به همین سرمایه ساختمان و ابنیه زیرساختی کشور اظهار داشت: یکی از 
شاخص های تعیین ثروت هر کشور میزان ارزش ابنیه و زیربناهای آن کشور 
است و در کشورمان تقریبا معادل ذخایر معادن نفت و گاز از ثروت ملی ابنیه 

و زیرساخت های ساختمانی برخورداریم و حفظ آن یک وظیفه ملی است.
وی ادامه داد: در حالی که متوسط عمر  ساختمان و ابنیه در کشورها 100 
سال است این عدد در کشورمان هنوز زیر ۵0 سال است و حتی به زیر 30 
سال رسیده اما نباید اجازه دهیم سرمایه های ملی تلف شود از این رو نظام 

مهندسی ساختمان می تواند نقش محوری در این باره داشته باشد.
عضو سازمان نظام مهندسی کشــور با اشاره به شکل گیری سازمان نظام 
مهندسی گفت: از سال ۶۶ مقرراتی برای اداره فنی و مهندسی ساختمان 
تدوین و از سال 7۴ این مقررات به قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان 
تبدیل شد و به تصویب مجلس رسید و تشکیلات غیر دولتی سازمان نظام 
مهندسی شکل گرفت. هاشمی افزود: مهندسان و اعضای نظام مهندسی از 
جمله معدود صنوف هستند که تشکیلات مستقل دارند و به صورت غیر 
دولتی خدمات ارایه می دهند و اجرای این مقررات از قواعدی هستند که 
اجرای آن الزام آور خواهد. البته از سال ۶۶ و 7۴ که این قانون مصوب شد 
شاهد رشد و ارتقای کیفیت ساخت و ساز در کشور بودیم و در چارچوب 
قوانین و مقررات توانستیم این سرمایه را حفظ کنیم اما همچنان نسبت 
به انتظارات فاصله زیادی داریم و در این مدت هم دچار چالش هایی شدیم 
باعث شده که رضایت کندی مردم و مهندسان شاغل در این بخش کاهش 

پیدا کند. وی با اشاره به مشارکت مهندسان در انتخابات نظام مهندسی اظهار 
داشت: مهندسان با مشارکت حداکثری و مسئولانه باید در انتخابات شرکت 
کنند و این حضور 20 درصدی شایسته یک جامعه نخبگانی و تحصیل کرده 
نیست. هاشمی با اشاره به گلایه های مهندسان گفت: یکی از موضوعات روند 
ارجاع کار است هر چند ایراداتی در اجرای ارجاع کار به مهندسان وجود دارد 

و نباید رها شود و این قانون امکان اصلاح دارد .
وی همچنین درباره خروج مهندسان از مشــاغل و رشته های مهندسی 
اظهار داشت: هر چند آمار رسمی و قطعی نیستند اما اساسا حدود 700 هزار 
مهندس در 7 رشته داریم که ۵00 هزار نفر از آن در تهران هستند و از این 
تعداد از سال 7۴ تا به امروز 1۴0 هزار نفر عضو سازمان نظام مهندسی تهران 
و البرز بودند اما متوسط شرکت مهندسان در انتخابات حدود 2۵ هزار نفر 
است که این عدد غیر قبول نیست و گمان  می شود همین جمعیت در این 

رشته مهندسی فعال هستند.

بر اســاس آمار مرکــز آمار 
ایران، نرخ  اجاره بها مسکن 
طــی یک ســال منتهی به 
آذرماه امسال بالغ بر ۴1.۵ 
درصد افزایش یافته است. 
به گزارش مهر، مرکز آمار ایــران گزارش اعلام کرد: 
در بخش مســکن، آب، برق، گاز و ســایر سوخت ها، 
تورم نقطه به نقطه 3۸ درصد و نرخ تورم سالانه ۴0.7 

درصد افزایش یافته است.
در بخش اجاره مسکن تورم نقطه به نقطه هم 3۸.2 
درصد افزایش یافته و نرخ تورم ســالانه )یک ســال 
منتهی به آذرماه ســال 1۴03( اجاره مسکن ۴1.۵ 
درصد بوده است. بررسی بازار نهاده های ساختمانی و 
اجاره بهای مسکن نشان می دهد شوک های قیمتی 
در نهاده های ساختمانی خود را در با شدت کمتری 
در قیمت اجاره بها نشان می دهد. به گزارش اکوایران، 
بازار مسکن در ایران یکی از مهم ترین ارکان اقتصادی 
کشور محســوب می شود و به طور مســتقیم با رفاه 
اجتماعی و ثبات اقتصادی در ارتباط است. این بازار 
تحت تأثیر عوامل مختلفی از جمله سیاست های پولی 
و مالی، نرخ بهره، تورم، و تغییرات جمعیتی قرار دارد. 
در ســال های اخیر، تغییرات چشمگیر در قیمت ها و 
کاهش توان خرید مسکن برای بسیاری از خانوارها به 

چالشی بزرگ تبدیل شده است. 
علاوه بر این، نوســانات نــرخ ارز و قیمــت مصالح 
ســاختمانی نیز تأثیــرات عمده ای بــر هزینه های 
ساخت وساز و قیمت نهایی مسکن گذاشته است. بازار 
مسکن همچنین از نظر جذب سرمایه گذاری و نقش 
آن در رونق یا رکود اقتصادی اهمیت بسیاری دارد و 
همواره مورد توجه سیاست گذاران و کارشناسان قرار 

گرفته است.
همانطور که گفته شــد قیمت نهاده های ساختمانی 
مانند میلگرد،  تیرآهن و ســیمان بر قیمت مســکن 
خانوارها اثر دارد. قیمت خرید مســکن خانوارها نیز 
بر قیمت اجاره مســکن اثرگذار اســت. لذا به طور 

کلی می توان گفت اگر مصالح ســاختمانی در کشور 
افزایش پیدا کند اثر خود را بر قیمت اجاره مســکن 

خواهد گذاشت.
بررســی تورم فصلی نهاده های ساختمانی که همان 
تورم تولیدکننده بخش مســکن است نشان می دهد 
هر زمان شــوک قیمتی به نهاده های ساختمانی این 
بخش وارد شده، تورم فصلی اجاره مسکن که همان 
تورم مصرف کننده است، افزایش پیدا کرده است. به 
عبارتی تورم تولیدکننده در این بازار به طور مستقیم و 
با یک فاصله زمانی بر تورم مصرف کننده اثرگذار است.
بررســی تورم نهاده های ســاختمانی و اجاره بهای 
مسکن از سال 1390 تا تابستان 1۴03 نشان می دهد 
در هر دوره که تورم فصلی نهاده های ســاختمانی با 
شوک همراه بوده، تورم اجاره بهای مسکن با اندکی 
تاخیر واکنش نشان داده و افزایش یافته است. بررسی 
آمارها حاکی از آن است که کمترین تورم نهاده های 
ساختمانی در زمستان 1393 رخ داده و معادل منفی 
۵.3 درصد بوده اســت. بعد از کاهش شدید در تورم 
نهاده های مسکن، واکنش تورم اجاره بها نیز کاهشی 
بوده اما شدت این واکنش کمتر از کنش نهاده ها بوده 
اســت. در ســمت دیگر تورم نهاده های مسکن قرار 

گرفته که در تابســتان 1399، بیشترین سطح خود 
را داشته است. تورم تولیدکننده فصلی این بخش در 
تابســتان 1399 رکورد تاریخی 30.3 درصد را ثبت 
کرده اســت. پس از این افزایش شدید، واکنش تورم 
فصلی اجاره بها نیز افزایشی بوده اما با شدت کمتری 
رخ داده است به طوریکه تورم اجاره بها در این فصل 

به 11.۶ درصد رسیده است.
لذا به طور کلی می توان گفت هر شــوک قیمتی در 
سمت نهاده های مسکن می تواند خود را به بازار اجاره 
بها برساند و شوک قیمتی به بازار اجاره وارد کند. اما 
این شدت شــوک ها در دو بازار نهاده و اجاره یکسان 
نبوده است به طوریکه شوک های شدید در بازار نهاده 
باعث شوک های ضعیف تر در بازار اجاره بهای مسکن 

شده است.
مالیــات دریافتی از خانه های خالــی در 9 ماهه اول 
ســال 1۴02 فقط 3.3 میلیارد تومان بود و ســهم 
مالیات کارکنان بخش خصوصــی و عمومی حدود 
۸0 هزار میلیارد تومان. به یــاد بیاوریم تعداد زیادی 
از کارمندان بخش های خصوصی و دولتی، مستاجر 
هستند و مالیات مستقیما از حقوق و درآمد ماهانه ی 
آن ها کسر می شــود. فصل اجاره پایان یافته و گفته 

می شــود افزایش نرخ اجاره متوقف شده است. اگر 
مستأجر باشید، می دانید این حرف ها فقط در نوشته 
و روی کاغذ درست اســت و فرقی نمی کند قرارداد 
اجاره در چه فصل و ماهی نوشــته شود، افزایش بها 
شامل حال تان می شود و میزان افزایش اجاره بیشتر 
از تورم، قانون و عرف به خواســته و نظرِ صاحبخانه 
بستگی دارد. طی سال های گذشته و با رشد چندین 
برابری قیمت مسکن، خرید خانه و نجات از مستأجری 
برای خیلی از افراد غیرممکن شده و همزمان میزان 
اجاره بها به قدری افزایش یافتــه که بخش بزرگی از 
درآمد ماهانه ی خانواده هــا را به خود اختصاص داده 
است. در همین شرایط و در حالی که هیچ دولتی هیچ 
نظارت و کنترلی بر اجاره مســکن ندارد، آمار و ارقام 
نشان می دهد نه تنها تورم اجاره از تورم فروش خانه 
بیشتر شده، بار گرانی و رکود مسکن هم روی دوش 

مستاجران قرار گرفته است. 
بر اســاس گزارش اقتصادنیوز در میانه بهار 1۴03، 
تورم ماهانــه و نقطه ای اجاره صعودی شــد، »تورم 
ماهانه« از 1.7 درصد فروردین به 2.۶ درصد رسید و 
»تورم نقطه  ای« از ۴1.۸ درصد به ۴3 درصد افزایش 
پیدا کــرد. در واقع میزان اجاره بها در هر دو ســطح 
بیشــتر از »میزان متعارف و قابل تحمل« برای بازار 

اجاره و بیش از اعداد و رشد سال 1۴02 بود.
گزارش تیرمــاه بانک مرکزی دربــاره تحولات بازار 
مسکن این مسئله را تایید کرد. بر این اساس میانگین 
رشــد قیمت فروش مســکن در تهران 1.۸ درصد و 
رشد تورم اجاره ۵.2 درصد بوده است. داده های بانک 
مرکزی نشان داد میزان رشد نقطه  به  نقطه ی شاخص 
اجاره نسبت به تیرماه سال گذشته، در تهران ۴۵.9 
درصد و در کل مناطق شهری ۵0.۴ درصد بوده است.
بنابراین اجاره بها تقریباً دو برابر شاخص تعیین شده 
در قانون ساماندهی بازار مســکن، زمین و اجاره بها 
رشد کرده بود و تورم شــاخص اجاره در تیرماه 2.۵ 
برابر ســقف تعیین شــده در قانون افزایش داشت. 
افزایش نرخ اجاره  مسکن تا شهریور ماه و پایان فصل 

جابجایی ادامه یافت.
بر اساس آمارهای پایان تابستان رشد سالیانه قیمت 
مســکن در تهران 17٪ شد که نســبت به رشد 77 
درصدی مرداد ســال گذشته و در مقایســه با تورم 
عمومی 3۵ درصد کاهش داشــت. در واقع این بهانه 
که میــزان افزایش اجاره بها، افزایــش ارزش ملک و 
در تناســب با افزایش تورم عمومی کشور است، در 

تابستان 1۴03 صدق نمی کرد.
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تورم نقطه به نقطه ۳۸ درصد شد

تورم سالانه ۴۱.۵ درصدی اجاره  مسکن 
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هزینه تخلفات شهرسازی پایین است

تولید روزانه ۸۶۵ میلیون مترمکعب

تولید گاز کشور رکورد زد

پلیس امنیت اقتصادی ورود کرد

واردات 60 هزار تن برنج تقلبی

آگهی مزایده اتومبیل پرونده اجرایی کلاسه ۱۴0۳00۹۹۲
به موجب پرونده اجرایی کلاسه 1۴0300992 وراث مرحوم محمد حسن عبدالعلی زاد قاطعی فرزند جمشید به شــماره ملی 2۵9۵۶221۵3 ) مرتضی عبدالعلی زاد قاطعی فرزند محمد حسن به شماره ملی 
2۵۸039۸929 - زهرا عبدالعلی زاد قاطعی فرزند محمد حسن به شماره ملی 2۵۸0127321- نازنین ساریاش فرزند محمد به شماره ملی 2۵907۴9۴1۴ - محمد عبدالعلی زاد قاطعی فرزند محمد حسن به 
شماره ملی 2۵9۵79۴۵90 - محسن عبدالعلی زاد قاطعی فرزند محمد حسن به شماره ملی 2۵9۵۸2۶700 -مریم حق بین یوسفی فرزند منصور به شماره ملی 00۴1۸2۶۴3۴ ( به استناد سند ازدواج شماره 
127۶ – 13۶۵/01/2۵ تنظیمی دفتر ازدواج 21۸ شهر رشت استان گیلان مبلغ چهار میلیارد و ششصد و شصت و نه میلیون و هفتاد و نه هزار و هشتصد و پنجاه و یک ریال بابت اصل به خانم مریم حق بین یوسفی 
فرزند منصور به شماره ملی 00۴1۸2۶۴3۴ و پنج درصد نیمعشر آن به دولت مدیون بوده که برابر مقررات سه دانگ مشاع از ششدانگ خودرو سیستم : ســمند - به شماره پلاک ۴۶ - 2۸۶ ج 2۴ تیپ : ایکس7 
کاربری : سواری مدل : 13۸۵ رنگ : نقره ای نقره ای متالیک - شماره شاسی : 1۴۵3۸۶۸2 شماره موتور : 12۴۸۴20۶۶22 متعلق به مدیون طی نامه های شماره 1۴039۸۶1۸0۶7001۴۴۵-  1۴03/0۴/1۸ 
و 1۴039۸۶1۸0۶7001۵0۶ – 1۴03/0۴/20 اداره اجرای اسناد رسمی رشت بازداشت و حسب گزارش کارشناس بدنه بی رنگ در برخی نقاط دارای فرورفتگی جزیی بدون رنگ رفتگی مشهود است کیفیت 
لاستیکها حدود ۸0 درصد - زاپاس دارد - موتور خودرو روشن و آماده به کار - میزان کار کرد 2733۵۵ کیلومتر - صندلی ها دارای روکش - رادیو پخش دارد - قسمتهای داخل کابین در حد مدل - سمت راست سپر 
جلو و جلو پنجره در ناحیه بالای آرم شکستگی دارد - شیشه ها آینه ها چراغها سالم که سه دانگ مشاع از ششدانگ خودرو مزبور طبق نظریه شماره 1۴030۵01۸0۶700۸۸۵۴ مورخ 1۴03/0۶/07 کارشناس 
رسمی دادگستری به مبلغ 900/000/000 ریال )نهصد میلیون ریال( ارزیابی و قطعی گردید که بعلت عدم پرداخت بدهی از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز شنبه مورخ 1۴03/10/22 در پارکینگ منزل به ادرس 
رشت - مطهری کوچه شهید عالمی ساختمان امیر 1۴ ضلع غربی طبقه دوم منزل آقای قاطعی از طریق مزایده به فروش میرسد. مزایده از مبلغ پایه نهصد میلیون ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته 
می شود و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول خواهد شد. ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی اعلام گردد. مزایده روز بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد شرکت در جلسه مزایده منوط به 
پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی از سوی افرادی که قصد رقابت دارند به حساب سپرده شماره ۴0۵2013207۵3۶071 با شناسه پرداخت 93۶10۸۵۵21117۵001001۴00723۸۵92 و شماره شبای 
IR97010000۴0۵2013207۵3۶071 ثبت رشت و حضور خریدار یا نماینده قانونی آن در جلسه مزایده میباشد و برنده مزایده مکلف است مایه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب 
صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه دولت واریز خواهد شد و در اینصورت عملیات فروش از 

درجه اعتبار ساقط و مورد مزایده وفق مقررات با مبلغ پایه مزایده به بستانکار واگذار می گردد.تاریخ انتشار:1۴03/10/0۵
اداره اجرای اسناد رسمی - انصاری
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فناوری و 
اطلاعات

پایش میدانی شبکه تلفن همراه در سراسر کشور 
سرپرست معاونت امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات سازمان تنظیم مقررات 

و ارتباطات رادیویی از آغاز پایش کشوری شبکه تلفن همراه خبر داد.
به گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، »سید محمد امامی« گفت: 
این پروژه با هدف پایش شاخص های کیفی شبکه شبکه تلفن همراه کشور برای 
تمامی تکنولوژی ها و بر اساس سناریوها و روش بین المللی انجام و نتایج آن در 

ارزیابی اپراتورها و بهبود کیفیت و برنامه ریزی های توسعه ای استفاده می شود.
وی با اشاره به اجرای این پروژه در تمامی شهرهای کشور افزود: پایش شبکه تلفن 
همراه در بیش از ۵۰ هزار روســتا و حدود ۱۰۰هزارکیلومتر از جاده های کشور 
انجام و نتایج آن بصورت مرحله ای و بر اساس فازبندی های پروژه، اطلاع رسانی 

عمومی می شود.
امامی درباره زمانبندی این پروژه اظهار کرد: برنامه زمانبندی این پروژه با توجه 
به شرایط اقلیمی، جغرافیایی و بر اساس نیازمندی های جاری تدوین شده و تیم 
های متعددی در نقاط مختلف کشور در حال پایش کیفیت شبکه ارتباطی کشور 

هستند.

تلگرام به سودآوری رسید
شبکه اجتماعی تلگرام، پس از پرداخت بخش قابل ملاحظه ای از حدود دو میلیارد 

دلار بدهی، برای نخستین بار به سودآوری رسید.
به گزارش ایسنا، این نقطه عطف در حالی برای تلگرام حاصل شد که این پلتفرم 
به دلیل کمک به نشــر اطلاعات غلط و محتوای غیرقانونی مانند سوءاستفاده از 
کودکان، در سراسر جهان زیر ذره بین رفته است. دادستان های فرانسوی در ماه 
اوت، پاول دوروف، موسس روســی تلگرام را به اتهام فراهم کردن زمینه ارتکاب 
جرایم در این اپلیکیشن، بازداشــت کرد و وی اکنون اجازه ندارد خاک فرانسه را 

ترک کند.
پاول دوروف در پستی در شبکه اجتماعی »ایکس« گفت: مجموع درآمد تلگرام 
در سال ۲۰۲۴، از یک میلیارد دلار فراتر رفته و این شرکت، بیش از ۵۰۰ میلیون 

دلار ذخیره نقدی دارد.
تلگرام با بیش از ۹۰۰ میلیون کاربر فعال، به دلیل محتوای غیرقانونی که میزبانی 
می کند و پاسخ ندادن به درخواست های حذف، خشم بسیاری از دولت های جهان را 
برانگیخته است. در مولداوی، مقامات مدعی شدند تلگرام، امسال، برای سازماندهی 
عملیاتی با حمایت روسیه که برای تضعیف آرمان های اروپایی این کشور طراحی 

شده بود، استفاده شد.
پس از سیل مرگبار ماه گذشته در اسپانیا که بیش از۱۵۰ کشته بر جای گذاشت، 
اطلاعات نادرستی در تلگرام منتشر شد. ادعاهای غلط از تعداد کشته ها تا اظهارات 
نادرست مبنی بر اینکه توفان، برای از بین بردن محصولات اسپانیایی ساخته شده 

بود، متغیر بود.
طبق اعلام گروه هــای حقوق مدنی و پژوهشــگرانی که در مــورد افراط گرایی 
مطالعه می کنند، گروه های برتری طلب سفیدپوست، در آستانه انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا، تلاش ها را برای جذب اعضــای جدید از طریق تلگرام مضاعف 
کردند و به تقویت توطئه های نژادپرستانه پرداختند. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
 سخنگوی تلگرام اظهار کرد که این اپلیکیشن، برای مبارزه با نشر اطلاعات غلط 

متعهد است.

دستیابی به فناوری بهره برداری از مخازن شِیل نفتی 
بــا دســتیابی پژوهشــگران دانشــگاه تهــران بــه فنــاوری بهره بــرداری 
از مخازن شِــیل نفتی، نخســتین آزمایشــگاه تخصصی و تحقیقاتــی پیرولیز 
 شِــیل نفتی و نفــت شِــیل در انســتیتو مهندســی نفــت دانشــگاه تهران 

راه اندازی شد.
به گزارش دانشــگاه تهران، در این طرح تحقیقاتی که در قالب پروژه پژوهشــی 
مشترک بین دانشکدگان فنی دانشگاه تهران و مدیریت اکتشاف - شرکت ملی نفت 
ایران انجام شده است، برای اولین بار در ایران، فناوری لازم برای تولید نفت شِیل 
از مخازن شِیل نفتی با استفاده از فناوری سِمی کُک و به صورت نابرجا در مقیاس 

آزمایشگاهی - نیمه صنعتی ارائه شده است.
هــدف ایــن پــروژه فناورانه که توســط دکتــر علی شــکاری فرد، دانشــیار 
دانشــکدگان فنی و با همکاری دانشگاه فنی تالین از کشــور استونی اجرا شده، 
انجام مطالعات تخصصی بــه منظور اکتشــاف و ارزیابی قابلیــت بهره برداری 
از شِــیل های نفتی منطقه قالی کوه لرســتان بوده اســت. دکتر شــکاری فرد 
درباره ماهیت شِــیل های نفتی و امکان بهره برداری از آنها گفت: »شِــیل نفتی 
نوعی ســنگ رســوبی ریزدانه حاوی مقادیر قابــل توجهی ماده آلی به شــکل 
کروژن اســت که طی تقطیر مخرب می توانــد حجم زیادی نفــت و گاز تولید 
 کند. امــا دانش فنــی و فناوری بهره بــرداری از ایــن منابــع در انحصار برخی 

کشورها است.«
عضو هیأت علمی دانشکدگان فنی با بیان اینکه این تحقیق با دستیابی به دانش 
فنی زمینه را برای پایه گذاری صنعت جدید شِیل نفتی در ایران فراهم کرده است، 
تأکید کرد: »فناوری توسعه یافته برای یک شِیل نفتی خاص قابل کپی برداری برای 
دیگر مخازن شِیل نفتی نیست. ازاین رو توسعه فناوری برای هر شِیل نفتی با توجه 
به ماهیت لیتولوژیکی و با هدف به حداقل رساندن ریسک و اطمینان از عملکرد، 

باید به طور خاص انجام گیرد.«
وی با اشاره به اینکه تحلیل و بررسی های آزمایشگاهی در این پروژه در قالب سه 
بسته کاری انجام گرفته است، گفت: »در این پروژه بیش از ۳۵۰۰ تحلیل مختلف 
بر روی نمونه های انتخابی انجام گرفته است. براســاس نتایج بسته کاری اول، با 
استفاده از فناوری سِمی کُک می توان بهترین و باکیفیت ترین نفت را از شِیل نفتی 

قالی کوه استحصال کرد.«
مجری این طرح صنعتی برگزیده کشوری در ادامه افزود: »بسته کاری دوم با هدف 
افزایش ضریب بازیافت نفت شِیل به روش سِــمی کُک با تغییر در دانه بندی اجرا 
شد، چرا که تغییر در دانه بندی به دلیل تغییر در نسبت سطح به حجم، می تواند 
نفت دهی را تحت تأثیر قرار دهد. حذف ماتریکس کربناتی با اســید کلریدریک، 
سبب افزایش ۷۸ تا ۱۲۰ درصدی نفت دهی از شِیل نفتی نسبت به نمونه استاندارد 
می شود و برای شِیل نفتی غنی شده، میزان تولید نفت می تواند به ۱۵۶ تا ۱۹۴ لیتر 

بر تن افزایش یابد.«
عضو هیأت علمی دانشکدگان فنی در توضیح بسته کاری سوم این پروژه گفت: »در 
این بسته، با توجه به دانش فنی به دست آمده، چندین سامانه آزمایشگاهی تولید 
نفت شِیل و یک سامانه نیمه صنعتی )TRL ۵( با قابلیت نمایش فرایندهای اصلی 
تولید نفت شِیل طراحی و ساخته شد. همچنین نخستین آزمایشگاه تحقیقاتی 
پیرولیز شِیل نفتی در انستیتو مهندسی نفت دانشگاه تهران تأسیس و راه اندازی 

شد.«
دانشیار دانشکده مهندســی شیمی دانشکدگان فنی دانشــگاه تهران، در پایان 
گفت: »ارائــه کارآمدترین فنــاوری به منظور دســتیابی بــه حداکثر ظرفیت 
تولید نفت شِــیل بــا بالاترین کیفیــت و پایه گــذاری دانش فنــی لازم برای 
 اجرای فاز پایلوت پلنــت صنعتی تولید نفت شِــیل از دســتاوردهای ویژه این 

طرح است.«
گفتنی است این پروژه در آذرماه ۱۴۰۳ از سوی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری به 

عنوان طرح صنعتی برگزیده کشوری مورد تقدیر قرار گرفته است.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفت: امــروز اگر 
مهاجرت ها شکل می گیرد و 
در بخــش حاکمیتی و بخش 
خصوصی با کمبــود نیرو در 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات مواجه هستیم، نیاز 

به تدبیر ویژه دارد.
به گزارش مهر، ستار هاشمی ســوم دی ماه در مراسم 
افتتاحیه بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی مخابرات، 
فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال )تلکام( که با حضور 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد، 
اظهار کرد: هوش مصنوعی از حوزه ارتباطات جداپذیر 
نیست چرا که مجموعه ای از زیرساخت های پردازشی و 
مراکز داده داریم که از طریق این ارتباطات با ســرعت و 
کیفیت مناسبی به هم اتصال پیدا کرده و ظرفیت امروز 

را رقم زده است.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات افــزود: اگر معنی 
و مفهــوم Citizen و شــهروند را اســتفاده می کنیم، 
Netizen به معنی شهروند شبکه، امروز در زندگی ما 
واقعی است و باید این ادبیات را به رسمیت بشناسیم و 
خودمان را متناسب با ظرفیت های امروز بازتعریف کنیم. 
مشــخصاً در این دوره جهت گیری ما با نگاه ویژه ای به 

فناوری های نوین خواهد بود.
هاشــمی در ادامه تاکید کرد: اگــر وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات تا امروز صوت و ترافیک را تنظیم گری 
می کرد، امروز لاجرم باید به ســمت تنظیم گری حوزه 
داده، ســرویس، اینترنت اشــیا و هوش مصنوعی قدم 
بــردارد. وی در ادامه ســخنان خود ضمــن تاکید بر 

اینکه تنظیم گری پشت درهای بســته اتفاق نمی افتد، 
خاطرنشــان کــرد: تنظیم گــری فناوری هــای نوین 
پیچیدگی های خاص خــودش را دارد و به همین دلیل 
اســت که ما در جلســات مختلف تاکید کرده ایم این 
تنظیم گری پشــت درهای بســته اتفاق نمی افتد و با 

مشارکت ذی نفعان و بخش خصوصی صورت می گیرد.
وزیر ارتباطات نیروی انسانی در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات را بســیار مهم توصیف کرد و گفت: امروز باید 
قدر نیروی انســانی را بدانیم. نیروی انسانی بزرگ ترین 
داشــته ما در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات است 
که متأسفانه در ســال های اخیر به دلایل مختلف مورد 

کم مهری قرار گرفته اند.
هاشمی با اشاره به مهاجرت نیروی انسانی از کشور گفت: 
متاسفانه در سنوات اخیر به دلایل مختلف نیروی انسانی 
متخصص ما مسیر مهاجرت را پیش گرفته که نه تنها در 
حاکمیت بلکه در بخش خصوصــی نیز با کمبود مواجه 

شده ایم که این مسئله نیاز به تدبیر و نگاه ویژه دارد.
وی همچنین از برگزاری یک همایش بین المللی حوزه 
فناوری اطلاعات در یکی از کشورهای همسایه خبر داد و 
گفت: نکته دیگری که لازم به ذکر است، این است که ما 
در بحث خدمات و محصولات اقدامات مهمی در کشور 
شاهد هستیم اما توجه به توسعه بازار یکی از موضوعاتی 
است که تحت عنوان دیپلماسی فناوری باید دنبال کنیم 
و از ظرفیت اتحادیه های جهانــی بهره بگیریم. هرچند 
شرکت ارتباطات زیرساخت از این قافله عقب نمانده و 
اولین همایش بین المللی در یکی از کشورهای همسایه 
با مشارکت اپراتورهای بین المللی طی یکی دو ماه آینده 

در دستور کار خواهیم داشت.
وی افزود: اینکه بر اعتقاد به بخش خصوصی، تاکید کرده 
ام به این دلیل اســت که این بخش می تواند به خوبی از 
نیروهای متخصص میزبانی کند. هاشــمی در ادامه با 

بیان اینکه بین المللی بودن نمایشــگاه تلکام با حضور 
تعدادی از کشــورها اتفاق خوبی است، اما کافی نیست، 
گفت: ما در سال های اخیر در بحث خدمات و تولیدات 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات شاهد اقدامات مهم 
و خوبی بوده ایم به همین منظور ضروری اســت توسعه 
بازار را در قالب دیپلماسی فناوری مورد توجه قرار داد و 
از ظرفیت های همه اتحادیه ها و نشست های جهانی در 

این زمینه استفاده کرد.
وزیر ارتباطــات در ادامه با تاکید بــر اهمیت تحقیق و 
توســعه در حوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات عنوان 
کرد که در راســتای رونــق تولیدات داخلــی، حتما از 
ظرفیت های بخش خصوصی حمایت صورت می گیرد 
ولی این حمایت نباید باعث شکاف فناوری بین کشورمان 

و کشورهای صاحب فناوری شود.
وی افزود: اگر انحصار ایجاد شد اولین بخشی که آسیب 
می بیند، بخش تحقیق و توسعه است. اگر این احساس 

ایجاد شود که یک بازار تضمین شده ای وجود دارد دیگر 
دلیلی برای ســرمایه گذاری ایجاد نمی شــود. بنابراین 
ظرافت و تدبیر ویــژه ای می طلبد کــه ضمن حمایت 
حداکثری از تولیدات داخلی از فناوری های روز جهان 
عقب نمانیم. هاشــمی در خاتمه گفت: باید به سمتی 
حرکت کنیم که بخش خصوصــی از منظر تعدد مراکز 
و مراجع تصمیم گیری و تصمیم ســازی دچار گمراهی 
نشود که این، در حال حاضر یک مسئله جدی در کشور 

بع شمار می رود.
در پایان آییــن افتتاح، معــاون اول رئیس جمهوری با 
همراهی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از غرفه های 
مختلف شرکت های بزرگ فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال 
و صادرات فناوری در سالن های ۸ و ۲۷ بازدید به عمل 
آوردند و با توضیحات مســئولان در جریان جدیدترین 
فناوری هــا و آخرین تولیدات و دســتاوردهای علمی و 

فناورانه شرکت های حاضر در نمایشگاه قرار گرفتند.

هاشمی مطرح کرد؛

مهاجرت نیروی انسانی فناوری اطلاعات در سنوات اخیر
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور به ویژگی های منحصر به فرد دانشــگاه الزهرا 
اشاره کرد و آن را مرکزی مناســب برای شکل گیری 
هســته های قوی پژوهشــی در حوزه هوش مصنوعی 

دانست.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، حسین افشین در آیین گرامیداشت 
هفته پژوهش و ولادت حضرت زهرا )س( که در محل 
دانشگاه الزهرا برگزار شد، ضمن تاکید بر اهمیت نقش 
زنان در عرصه های علمی، پژوهشــی و نوآوری، اظهار 
داشــت: در دنیای مادی، همه چیز از زن آغاز می شود؛ 
حتی آفرینش و زندگی با حضور زنان کامل می شود و 
در هر زمینه ای که زنان حضور داشتند، آن کار با دقت و 

کیفیت بیشتری انجام شده است.
افشین افزود: زنان ایرانی نه تنها تاریخ ساز بوده اند بلکه 
آینده ساز نیز خواهند بود و در تمامی عرصه ها به ویژه در 

حوزه های علمی و فناوری نقش آفرینی خواهند کرد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با تأکید بر جایگاه 
ویژه دانشگاه الزهرا به عنوان یک مرکز علمی برجسته، 
از اهمیت پرورش اســتعدادهای علمــی و نوآوری در 
این نهاد اشاره کرد و خواســتار افزایش حضور زنان در 

حوزه های پژوهشی و دانش بنیان  شد تا بتوانند آینده 
کشور را بســازند. افشــین همچنین در این مراسم، از 
حمایت معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری از تأســیس مرکز نوآوری در حوزه 

طراحی پوشاک دانشگاه الزهرا خبر داد .
افشین، بر ضرورت پیشبرد هسته های پژوهشی علوم 
و فناوری های نوظهور تأکید کرد و با اشاره به تحولات 
سریع در عرصه های علمی، اعلام کرد: دانشگاه ها باید در 
کانون توجه این تغییرات قرار گیرند؛ هوش مصنوعی 
به عنوان یکی از فناوری های پیشرفته، به طور گسترده 
در تمام حوزه ها تأثیرگذار است و به همین دلیل، ایجاد 
هسته های پژوهشــی در این زمینه می تواند به توسعه 

سریع تر فناوری ها و نوآوری ها در کشور کمک کند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، در سخنان خود از ویژگی های 
منحصر به فرد دانشــگاه الزهرا یاد کرد و اظهار داشت: 
وجود رشته های متعدد و دایره وسیعی از علوم در این 
دانشگاه، فرصتی مناسب برای شکل گیری یک هسته 
قوی پژوهشی در حوزه هوش مصنوعی را فراهم می آورد. 
معاون علمی رئیس جمهوری از دانشــجویان دانشگاه 
الزهرا خواست که با اســتفاده از ظرفیت های علمی و 
تحقیقاتی خود، این هســته پژوهشی را شکل دهند و 

افزود: در این مســیر، معاونت علمی ریاست جمهوری 
آماده است تا از پروژه های نوآورانه دانشجویان حمایت 

کند.
در ادامه، معاون علمی رئیس جمهور به تشــریح برخی 
قوانین حمایتی که می توانند به توسعه زیرساخت های 
پژوهشی و فناوری دانشگاه ها کمک کنند، پرداخت. وی 
به »ماده ۱۱ و ۱۳ قانون جهش تولید« اشــاره کرد و از 
آنها به عنوان ابزارهایی مؤثــر برای حمایت از تحقیق و 

توسعه دانشگاه ها نام برد.
وی در خصوص ماده ۱۳ قانــون جهش تولید توضیح 
داد: این ماده به دانشگاه ها و اساتید اجازه می دهد تا در 
قراردادهای تحقیق و توسعه با صنعت، از اعتبار مالیاتی 
بهره برداری کنند. این اعتبار مالیاتی می تواند تا سقف 
۲.۵ میلیارد تومان بــرای پروژه های تحقیقاتی در نظر 

گرفته شود.
افشین به »ماده ۱۱ بند ت قانون جهش تولید« اشاره 
کرد و گفت: این بند به دانشــگاه ها اجــازه می دهد تا 
از ســرمایه گذاری های بخش خصوصی برای توســعه 

پروژه های علمی و پژوهشی خود بهره مند شوند.
افشــین همچنین با اشــاره به »ماده ۲۰ قانون برنامه 
هفتم توسعه« تصریح کرد: ظرفیت بزرگی در خصوص 

وقف برای دانشگاه ها فراهم کرده است. طبق این ماده، 
دانشگاه ها می توانند از خیرین برای تأمین منابع مالی 
استفاده کنند. به شرطی که خیرین ۰ تا ۱۰۰ یک مکان 
را بســازند، می توانند از اعتبار مالیاتی آن بهره برداری 

کنند.
رییس بنیــاد ملــی نخبــگان، بــر اهمیــت ایجاد 
زیرساخت های علمی و پژوهشــی مناسب تأکید کرد 
و گفت: اگر دانشــگاه ها و مراکز علمی کشــور نتوانند 
زیرساخت های مورد نیاز را توسعه دهند، قادر نخواهیم 
بود که همگام با دنیا پیش برویم؛ در شــرایط کنونی، 
ســرعت پیشــرفت علمی در دنیا بســیار بالاست و 
کشورهایی که نتوانند به سرعت به این تحولات واکنش 
نشان دهند، ممکن اســت از قافله علم و فناوری عقب 

بمانند.
افشین در پایان ســخنان خود، خطاب به دانشجویان 
حاضر در دانشــگاه الزهرا گفت:ما به شما اعتماد داریم 
و میدانیم که آینده و فردای کشور را با شجاعت، فکر و 
اراده تان خواهید ساخت. اگرچه این مسیر پرپیچ و خم 
است، اما از شما می خواهیم بدون خستگی ادامه دهید 
و با قدرت پیش بروید؛ چرا که ما همواره در این مسیر از 

شما حمایت خواهیم کرد.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با 
اشاره به آغاز اجرایی شدن سند »چارچوب سیاستگذاری 
و تنظیم گری  بانک مرکزی در حوزه رمزپول ها«، این سند 
را راهکاری نهایی در مســیر فعالیت مبتنی بر قانون حوزه 
رمزارز و بلاکچین دانست و از قاطعیت این مجموعه برای 

پشتیبانی از اجرای ســند رمزارز بانک مرکزی خبر داد. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، حسین افشین با اشاره به آغاز اجرایی شدن »سند 
چارچوب سیاستگذاری و تنظیم گری  بانک مرکزی در حوزه 
رمزپول ها« این ســند را راهکاری فیصله بخش در مسیر 

فعالیت مبتنی بر قانون حوزه رمز ارز و بلاکچین دانست و 
گفت: بر اســاس قانون، بانک مرکزی تنها متولی فعالیت 
در حوزه رمز ارز در کشور است. وی با بیان این که معاونت 
علمی همان گونه که در مسیر تدوین و تصویب این سند با 
بانک مرکزی همکاری جدی داشت، در اجرای این سند نیز 

پشتیبان قاطع آن خواهد بود، اضافه کرد: در تمام بخش های 
سند چارچوب سیاستگذاری و تنظیم گری  بانک مرکزی در 
حوزه رمزپول ها، تلاش شده تا نیازهای فناورانه و اقتضاعات 
مورد نیاز برای فعالیت مبتنی بر قانون و مصالح کشور از سوی 

فعالان رمز ارز لحاظ شود.

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری 
با اشــاره به باورمنــدی و اعتماد بالا به شــرکت های 
دانش بنیان در کشــور، گفت: امروز محصولات ساخت 
دانش بنیــان ایران قابــل رقابت با نمونه هــای معتبر 

بین المللی است.
به گــزارش ایرنا، محمدصــادق خیاطیــان در آیین 
افتتاحیه همایش پتروفــن به عنوان رویــداد بزرگ 
صنعت پتروشیمی کشور در مرکز همایش های کوشک 
وزارت نفت در ســخنانی اظهار کرد: فرهنگ نوآوری و 
فناوری در حدود ۱۰ ســال پیش در کشور و حتی در 
میان مدیران دولتی و سیاســتگذاران خیلی شناخته 
شده نبود اما امروز معاونت های مهندسی و پتروشیمی 
وزارت نفت به اهمیت شرکت های دانش بنیان در توسعه 
زیست بوم نوآوری کشور واقف هستند و با این شرکت ها 

همکاری های بسیاری دارند.
وی با یــادآوری اینکه قانون حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان مصوب سال ۱۳۸۹ مجلس دو بخش دارد، 
خاطرنشان کرد: بخش اول این قانون به اوایل دهه ۹۰ و 
اجرای آن اختصاص دارد که رویکرد آن عرضه فناوری و 
ایجاد شرکت های دانش بنیان بود. در مجلس وقت هم 
تلاش های خوبی جهت تصویب این قانون و حمایت از 

شرکت های دانش بنیان انجام شد.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری 

افزود: معاونــت علمی و فناوری تــلاش کرد فرهنگ 
دانش بنیانی در کشور توسعه پیدا کند و امروز به نقطه ای 
رسیده ایم که باورمندی و اعتماد بالایی به شرکت های 
دانش بنیان و نقش آنان در توســعه فناوری و اقتصاد 
کشور ایجاد شده است. در حال حاضر بالغ بر ۱۰ هزار 
شرکت دانش بنیان در کشور در حال فعالیت هستند 
که حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد این شرکت ها محصولاتی با 
فناوری پیشــرفته )Hi-Tec( که قابل رقابت با دیگر 
محصولات معتبــر بین المللی اســت تولید می کنند؛ 

اتفاقی که بسیار ارزشمند است.
خیاطیان افزود: در بخش دوم این قانون که با تصویب 
قانون جهش تولیــد دانش بنیان در ســال ۱۴۰۱ در 
مجلس همراه بود، ســعی شــد خلاءهای قانون سال 
۱۳۸۹ پوشش داده شد. در اوایل دهه ۹۰ هنوز اقتصاد 
دانش بنیان در کشــور توســعه پیدا نکرده بود و طبق 
آمارهای اعلام شده ســهم اقتصاد دانش بنیان از تولید 
ناخالص داخلی کشــور نیز زیر یک درصد بــود؛ اما با 
تصویب قانون جهش تولید دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ 
مشوق هایی برای شــرکت های بزرگ ایجاد شد که در 
طرح های شرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری داشته 

باشند و به تأسی از آن اعتبار مالیاتی دریافت کنند.
وی با اشاره به اینکه در همه جای دنیا، قانونگذار برای 
حوزه های خطرپذیر و پرریسک مشــوق هایی را برای 

سرمایه گذاری وضع می کند، تصریح کرد: طبق قانون 
جهش تولید دانش بنیان مشوقی به نام اعتبار مالیاتی 
ایجاد شد که شرکت های دانش بنیان در زنجیره ارزش 
شــرکت های بزرگ قرار گیرند. طبق این قانون که به 
درستی قانون توسعه یافته ای است شرکت های بزرگی 
که در حوزه فناوری و دانش بنیان سرمایه گذاری کنند 

مشمول اعتبار مالیاتی می شوند.
رئیــس صندوق نوآوری و شــکوفایی ضمن تشــریح 
ظرفیت اعتبار مالیاتی یادآور شــد: طبق قانون جهش 
تولید دانش بنیان، اگر شــرکت های بزرگ به صورت 
مستقیم در شــرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری 
کنند تا ۳۰ درصد سرمایه گذاری شان به عنوان اعتبار 
مالیاتی پذیرفته می شود، اما اگر به صورت غیر مستقیم 
و از طریق یک صندوق پژوهش و فناوری در طرح های 
دانش بنیان مشارکت و سرمایه گذاری داشته باشند تا 

۱۰۰ درصد می توانند از اعتبار مالیاتی استفاده کنند.
خیاطیان با بیان اینکه آیین نامــه قانون جهش تولید 
دانش بنیان در دولت چهاردهم به تصویب رسیده و در 
برنامه هفتم توسعه نیز لحاظ شده است، گفت: اعتبار 
مالیاتی درنظر گرفته شــده در این قانون، ظرفیتی در 
جهت تشویق شرکت های بزرگ برای سرمایه گذاری در 
زنجیره ارزش خود در حوزه فناوری و دانش بنیان است.

عضو هیات علمی دانشــگاه شهید بهشتی همچنین با 

بیان اینکه، هم اکنون قانون جهش تولید دانش بنیان 
مهمترین مشوق برای متنوع ســازی کسب و کارها در 
حوزه فناوری و نوآورانه و رونق زیست بوم نوآوری کشور 
است افزود: صندوق نوآوری این آمادگی را دارد که در 
کنار شما به عنوان همکار بایستد و با اعطای حمایت ها، 

بتوانیم بیشترین بهره را از حوزه فناوری کسب کنیم.
وی معتقد است:با سرمایه گذاری صنایع مهمی مانند 
پتروشیمی در حوزه فناوری و قرار گرفتن شرکت های 
دانش بنیــان در زنجیره ارزش صنایــع می توان برای 
کشــور ارزبری به ارمغان آورد و مانع از خروج نخبگان 

از کشور شد.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، 
دهه ۱۴۰۰ را دهه توسعه صنعت وی سی یا صندوق های 
ســرمایه گذاری خطرپذیر )VC( با حضور شرکت های 
بــزرگ توصیف کــرد و گفت: امروز حاشــیه ســود 
شرکت هایی که به صورت سنتی فعالیت می کنند نه تنها 
در ایران بلکه در تمام کشورهای دنیا کاهش یافته است.
خیاطیان افزود: این امر باعث توجه بیشتر شرکت های 
بزرگ به حوزه فناوری شده اســت. برای مثال شرکت 
آرامکو در ســال جاری اعلام کرد ۴ میلیــارد دلار به 
سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی CVC خود افزوده و آن 
را به ۷ میلیارد دلار افزایش داده و آن را در حوزه هوش 
مصنوعی و انرژی های پاک سرمایه گذاری خواهد کرد.

ضرورتایجادهستههایپژوهشیهوشمصنوعیدردانشگاهها

معاونتعلمیباقاطعیتازاجرایسندرمزارزبانکمرکزیپشتیبانیمیکند
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اصناف

اتحاديه صنف خواربار فروشان تهران 
از سال 1331 فعاليت رسمي خود را 
آغاز كرده اســت و هم اكنون داراي 6 
هزار عضو با پروانه كسب معتبر است. 

اين صنف يكي از اتحاديه هاي بزرگ 
در راستاي ارائه خدمات در رابطه با مواد غذايي است و به عنوان 
آخرين حلقه زنجيره توزيع مســتقيما با مصرف كنندگان در 

ارتباط است. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشان در رابطه با اين صنف و وضعيت 
بازار در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: بزرگ ترين مشكلي 
كه ما در اين صنف با آن روبه رو هستيم در رابطه با مسائل امور 
مالياتي اســت. حوزه هاي مالياتي و مميزان محترم مالياتي با 
توجه به كار طاقت فرسا و سود تعيين شــده و مشخص براي 
واحدهاي صنفي نســبت به افزايش پايه ها و ضرايب مالياتي 
بدون هماهنگي با مجامع و كارشناسان اصناف اقدام كرده اند 
كه اين امر موجب دلسردي در انجام امور و عدم توانايي پرداخت 

در رابطه با ماليات شده است. 
صفر فرهمندجم افزود: افزايش سنگين بهاي برق به ويژه در 

ايام تابستان هزينه زيادي را روي دوش اعضا وارد مي كند. 
وي در ادامه به ديگر مشكلات اين اتحاديه اشاره كرد و اظهار 
داشــت: با توجه به اينكه واحدهاي صنفي اين اتحاديه داراي 
پروانه كسب معتبر هســتند و خود را ملزم به رعايت قوانين 
تعيين شده درباره حقوق مصرف كننده مي دانند لذا سازمان 
تعزيرات حكومتي بدون هماهنگي بــا اتحاديه هاي صنفي و 
شناخت كافي در رابطه با نحوه توزيع و فروش اجناس نسبت 
به جريمه اين واحدها اقدام مي كنند كه اعضای صنف در اين 
رابطه نيز شــكاياتي ارائه كرده اند؛ لازم به ذكر است كه اكثر 
تخلفات صورت گرفته در اين موارد به واحدهاي صنفي بدون 

پروانه كسب است. 
صفر فرهمندجم همچنيــن گفت: يكي ديگر از مشــكلات 
اين صنف كــه هم اكنون به طــور جدي اعضــاي اين صنف 
را در رابطــه با خريد و فــروش اجناس دچار مشــكل كرده 
اســت، وجــود فروشــگاه هاي بــزرگ و زنجيــره اي مانند 
 seven ،هايپراســتار، خانه و كاشــانه، افق، كورش، جامبو
و يــاران دريان اســت و بــا توجه بــه اينكه تشــكيل اين 
فروشــگاه هاي بزرگ كه از طريق گروه هاي خاصي كه داراي 
منابع مالي و پشــتيباني كلان هســتند، صــورت مي گيرد 

اين موضوع باعث مي شــود تهيه اجنــاس در مقياس و تيراژ 
 بالا و ارائه آن بــه مصرف كنندگان با كمترين ســود صورت

 گيرد. 
اين موارد ســبب كاهش فروش واحدهاي صنفي و درنتيجه 
آن، كاهش درآمد منطقي و قانوني اعضای تحت پوشش شده 
اســت. همچنين اطمينان مردم از اعضا مورد ســوال و بحث 
قرار مي گيرد و اعضاي صنف نيز مبادرت به تعطيلي يا فروش 

واحدهاي صنفي يا تغيير شغل مي كنند. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشــان تصريح كرد: ســود حاصل 
ميانگين از فروش اجناس 10 تا 12 درصد است. اين در حالي 
است كه به محض بازگشايي روزانه مغازه توسط كسبه، 5 درصد 
هزينه شــامل هزينه هاي آب و برق و تلفن و عوارض بر دوش 

مغازه داران است. 
فرهمندجم ادامه داد: وضعيت حال حاضر بازار تعريف چنداني 
ندارد و بازار در حال ركود اســت. عرضه بيشتر از تقاضاست و 
شــركت هاي پخش و واحدهاي توليدي اجناس زيادي دارند 
كه در اين حالت ركود مجبور به دريافت چك در ازای فروش 
اجناس بوده يا اجناس خود را به صورت اشانتيون ارائه كنند.  
در حال حاضر نه تنها در بازار خواربار افزايش قيمت نداشته ايم 

بلكه در بعضي موارد قيمت اجناس پايين هم آمده است. 

اهميت حضور در نمايشگاه هاي داخلي و بين المللي
صفر فرهمندجــم همچنيــن دربــاره اهميت حضــور در 
نمايشــگاه هاي بين المللي و داخلي اظهار داشــت: برگزاري 
نمايشگاه ها حسن و مزاياي بسيار خوبي براي دست اندركاران 

صنعت غذايي تمامي استان ها و كشور دارد. 
يكي از اين مزايا، آشــنايي و تبادل تجربيات خواربارفروشان 
و صاحبان صنف با يكديگــر در مدت زمان كوتــاه و مكاني 
مشخص است. از طرفي نمايشگاه ها مي توانند فرصت مناسبي 
براي معرفي جديدترين محصولات غذايي در طول ســال نيز 
باشند. اما مزيت ديگر برپايي نمايشگاه را مي توان ايجاد فرصت 
مناسب براي برقراري ارتباط با شــركت هاي معتبر داخلي و 

خارجي دانست كه از اهميت بالايي برخوردار است. 
برپايي نمايشــگاه همچنين مي تواند به موضوع ارائه آخرين 
دســتاوردهاي فني شــركت هاي داخلــي و خارجي كمك 
قابل توجهي كند. دراختيارگذاردن فرصت ها، اتحاد، قراردادها 
و پيشرفت و توسعه فعاليت هاي اقتصادي شركت كنندگان از 

ديگر مزاياي نمايشگاه هاست. تجربه اي كه خود ما از حضور در 
يكي از نمايشگاه هاي بين المللي كسب كرديم، تعيين قيمت 
توليد حبوبات بود.  در نمايشــگاه، شركت كنندگان همچنين 
مي توانند نمايندگان فعــال براي خود پيــدا كنند، نيازهاي 

مشــتريان را شناســايي و تامين كنند و از تبليغات گسترده 
جهت كســب اعتبار و معرفي بهتر شــركت و محصولاتشان 
بهره ببرند. نمايشــگاه هايي كه در ايران برگزار مي شــود، در 
سطح بين المللي است. افزايش درآمد صنايع كشورها همراه با 

درآمد ملي آنها، افزايش قدرت خريد را سبب مي شود كه اين 
امر خود، تغيير ميزان توليد را به دنبال دارد. نمايشــگاه هايي 
 كه در كشــور مــا برگــزار مي شــود از ســطوح بين المللي 

برخوردار است. 

 رئيس  اتحاديه خواربار فروشان در گفت وگو با »كسب وكار« اظهار داشت 

رقابت سرسخت فروشگاه هاي زنجيره اي با  اصناف 

رئيــس اتحاديه نان ســنگك تهران 
نســبت به گزارش هاي منتشر شده 
دربــاره تخلــف در پخــت و قيمت 
نــان واكنش نشــان داد. بر اســاس 
گزارش هاي منتشر شده در روزهاي 
اخير برخي نانوايان اقدام به تبادل آرد دولتي با يكديگر كرده و 
نان به اصطلاح »شبه دولتي« پخت مي كنند ولي با قيمت آزاد 
به دست مردم مي رسانند. از سوي ديگر نانوايي هاي دولتي هم 
هستند كه بخشــي از آرد خود را به پخت كيك و كلوچه هاي 
محلي اختصاص داده اند تا شــايد بتوانند از اين راه، بخشي از 
هزينه هاي خود را جبران كنند، در حالي كــه دود اين رفتار 
به چشــم مصرف كننده مي رود و به نظر مي رســد كه دولت 
بايد نظارت خود را در اين رابطه بيشتر كند، چراكه آنگونه كه 
مســئولان مي گويند، يك واحد پخت نان سنتي، اجازه پخت 

كيك و كلوچه را ندارد. 
در همين رابطه محمدرضا نظرپور، رئيس اتحاديه نان سنگك 
تهران در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: تبادل آرد دولتي 
در بين نانوايان تخلف محض بوده و طبق قانون با متخلفان در 

اين صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافــه مي كند: تمــام نانوايي ها ملزم بــه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان هستند و بايد نرخ مصوب اتحاديه را در فروش 
نان رعايت كنند. اينكه نانوايان بخواهند آرد دولتي را به يكديگر 
بفروشند و قيمت نان را براي مشتريان به صورت آزاد حساب 

كنند، كاملا خلاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دسته از نانوايي ها هم كه به صورت 
خصوصي اقــدام به پخت نــان مي كنند هم ملــزم به رعايت 
نرخ هاي مصوب هســتند و در صورت درخواســت مشتري و 
ســفارش نان به صورت ويژه مجاز به انجام اين كار و دريافت 

هزينه اضافي هستند. 
رئيس اتحاديه نان ســنگك تهران همچنين درباره تخلف در 
پخت كيــك و كلوچه از آرد دولتي اظهار داشــت: اين تخلف 
بسيار سنگين تر بوده و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده و 
گزارش هاي رسيده اقدام به پلمب نانوايي مورد نظر مي كنند. 

محمدرضا نظرپور بيان كرد: همشــهريان در صورت مشاهده 
اينگونه تخلفات آدرس يا شماره جواز واحد صنفي را به اتحاديه 

اعلام كنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »كسب وكار« چندي پيش دولت اعلام كرده 
بود كه با اجراي فاز جديد قانون هدفمندي يارانه گندم، آرد و 
نان براي افزايش رقابت و بالا بردن كيفيت نان، آن دســته از 
نانوايي هايي كه متقاضي تامين آرد به صورت آزاد هســتند و 
از دولت، آرد دولتي نمي خواهند، مي توانند از كارخانجاتي كه 
خود مدنظر دارند، آرد را تهيه كرده و نان توليدي از آن آرد را نيز 

به قيمت آزاد بفروشند. 
در اين ميان، البته مقامات دولتي عنوان مي كنند كه تنها 30 
درصد از نانوايي هاي هر شــهر، پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم 
دريافت مي كنند، اما مابقي آرد يارانــه اي دريافت كرده و نان 
يارانه اي يا دولتي هم با نرخ مصوب، تحويل مردم مي دهند، اين 

در حالي است كه اگرچه دولت اعلام كرده بود كه نانوايي هاي 
آزادپز حتما به نحوي مشخص خواهند شد كه مردم بدانند اين 
نانوايي ها، نان آزادپز توليد مي كنند، اما در اين ميان، هستند 
نانوايي هايي هم كه در واقع، آزادپز نيســتند و آرد را يارانه اي 
دريافت مي كنند، اما در اين ميان نان را به نرخ مصوب به دست 

مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نيز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد يارانه اي 

ميان برخي نانوايان دولتي و غيردولتي خبر داد. 
بر اســاس اين گزارش، برخي نانوايي هاي به اصطلاح دولتي، 
بخشي از سهميه آرد خود را تحويل نانوايي هاي آزادپز مي دهند 
تا آنها با اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، 
نان پخته و دســت مردم دهند، اما نه ناني با نرخ نيمه دولتي، 

بلكه با نرخ آزاد كه برخي فعالان بازار از آن به نان شــبه دولتي 
تعبير مي كنند؛ ناني كه تنها بخشي از آردش دولتي است، اما 

قيمتش آزاد است. 
بر اســاس اين گزارش، ايــن تخلف برخي نانوايــان در حالي 
صورت مي گيرد كه به نظر مي رســد نظارت هــاي دقيقي بر 
نانوايي ها نيست و مسئولان سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان هم كه بايد در اين نوع موارد، در صحنه بوده و 
تخلفات را شناسايي كنند، چندان عكس العملي به اين ماجراها 
از خود نشــان نمي دهند، بنابراين اين مردم هستند كه نان را 
كه قوت غالب اكثرشان هم هست، با قيمتي ناعادلانه دريافت 

مي كنند. 
البته پخت نان بــه صورت آزادپــز و غيردولتي، بيشــتر در 

نانوايي هاي شمال شــهر تهران صورت مي گيرد كه تصور مي 
شود مردم اين منطقه، چندان واكنشــي به تغييرات قيمتي 
احساس نمي كنند و از اوضاع مالي مناسبي برخوردار هستند 
كه افزايش 500 تا 1500 توماني نان، ممكن اســت براي آنها 
چندان قابل توجه نباشــد اما در همين مناطــق، افرادي هم 
هســتند كه خدمات رســان به اين مردم اند يا سر پروژه هاي 
ســاختماني اين مناطق، كار مي كنند، اما آنها هم مجبورند به 

خاطر همين تخلفات، نان را گران تر بخرند. 
در اين ميان، البته نانوايان حاضر نيســتند به صورت شــفاف 
درباره تبادل آرد ميان نانوايان دولتي و آزادپز حرف بزنند، اما 
آنگونه كه لابه لاي حرف هايشان مي گويند، تامين آرد دولتي از 
نانوايي هايي كه سهميه دريافت مي كنند، چندان كار مشكلي 

نيست و يك نانوايي آزادپز به راحتي مي تواند با پرداخت اندكي 
پول به نانواياني كه آرد يارانه اي دريافت مي كنند، بخشي از آرد 
آنها را صاحب شــود. اما اين تبادل آرد، به اصطلاح به صورت 

زيرميزي صورت مي گيرد و شايد مشهود نباشد. 
در عين حال، نانوايي هايي هم هستند كه در كنار دريافت آرد 
يارانه اي، نان را به قيمت آزاد به دست مردم مي دهند و مردم 
هم كه به طور مشخص، شــاخصه هاي يك نانوايي آزادپز را به 
لحاظ پخت نان، آرد استفاده شده يا كيفيت به خوبي نمي دانند، 
به هر قيمتي كه نانوايان عنوان مي كنند، گردن مي نهند و نان 
را خريداري مي كنند. بنابراين به نظر مي رسد كه بايد نظارت 
بيشــتري روي نانوايي ها صورت گيرد؛ اگرچه نمي توان اين 

موضوع را به همه آنها تعميم داد. 

 رئيس اتحاديه نان سنگك تهران:

 با متخلفان در فروش نان برخورد مي کنيم
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کشاورزي

معاون توسعه مديريت و منابع انساني 
وزارت جهاد كشاورزي گفت: ظرف دو 
دوره پنج ســاله تمامي مزارع و باغات 
كشور به سيســتم هاي نوين آبياري 
تجهيز مي شــوند. محمدعلي جوادي 
اظهار كرد: دولت يازدهم در راستاي اجرايي كردن سياست هاي 
ابلاغي رهبري در حوزه اقتصاد مقاومتي، برنامه هاي متعددي 
درنظر گرفته كه شاه بيت آنها در وزارت جهاد كشاورزي، تجهيز 
اراضي كشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري است و مقرر شده 
در يك بازه 10 ساله تمامي مزارع و باغ هاي كشور تحت پوشش 

اين سيستم ها قرار گيرند. 

1200 ميليارد تومان اعتبار براي تجهيز مزارع
وي بــا اشــاره بــه خشكســالي هاي پي درپــي در منطقه 
خاورميانه و ازجملــه ايران افــزود: بالغ بــر 1200 ميليارد 
تومان اعتبار براي تجهيز مزارع كشــور پيش بيني شــده تا 
بخش اعظمــي از آبي كــه تاكنــون در بخش كشــاورزي 
 به صورت غيرعلمي به مصرف مي رســيده، در بخش شــرب 

مصرف شود.
 معــاون وزيــر جهاد كشــاورزي با اشــاره به عملي شــدن 
بســياري از پروژه هاي ايــن وزارتخانه گفــت: تاكنون بيش 
از 50 درصــد از پروژه هاي ايــن وزارتخانه بــه بهره برداري 
رســيده اما از آنجاكــه بخش اعظــم پروژه هــا در روزهاي 
پاياني ســال به بهره برداري مي رســند، تا پايان ســال اكثر 
 پروژه هاي پيش بيني شــده بخش كشــاورزي نيــز افتتاح 

خواهند شد. 

افتتــاح 10 پــروژه شــاخص كشــاورزي در 
10 روز آينده

جــوادي در پاســخ بــه پروژه هــاي ايــن وزارتخانــه 
در ايــام دهــه فجــر خاطرنشــان كــرد: پروژه هــاي 
بــه  ايــن دهــه در سراســر كشــور   متعــددي در 

بهره برداري مي رسد.
 همچنين در هر اســتان حداقل 10 پروژه شاخص كشاورزي 
ظــرف 10 روز آينده به بهره برداري مي رســد. البته شــمار 
پروژه ها در برخي اســتان ها رقم بســيار بالاتري اســت. وي 
از تخصيص بيــش از 50 درصــدي اعتبــارات وزارت جهاد 

كشــاورزي خبر داد و اظهــار اميدواري كرد بــا حمايتي كه 
دولت تدبيــر و اميد از بخش كشــاورزي دارد تا پايان ســال 
 تمامي طرح ها و پروژه هاي بخش كشاورزي در سراسر كشور 

نهايي شود. 

تهيه الگوي كشت براي تمام استان ها
معاون توسعه مديريت و منابع انساني وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه تجهيز اراضي كشــاورزي به سيستم هاي نوين 
آبياري، در صدر برنامه هاي ســال آينده اين وزارتخانه است، 
اضافه كرد: در حال حاضر براي تمامي استان ها الگوي كشت 
تهيه و بــراي تجهيز اراضــي اعتباراتي بالغ بر هــزار ميليارد 
تومان نيز پيش بيني شــده اســت. جوادي خاطرنشان كرد: 
امســال 1250 ميليارد تومان براي اســتفاده از سيستم هاي 
آبياري نوين صرف شده اســت و براي سال آينده نيز اعتباري 
 بيش از ايــن پيش بيني شــده كه نويــد روزهــاي بهتري 

را مي دهد. 
وي همچنين در پاسخ به پرسشي درباره تنظيم بازار و تامين 
ميوه شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در عيد امسال از 
ميوه هاي داخلي استفاده مي كند و اكنون نيز ميوه هاي مورد 
نياز ذخيره شده و به اندازه نياز اســتان هاي مختلف، ميوه در 
انبارها و سردخانه هاي كشور وجود دارد و بدون ترديد از نظر 
ميوه شب عيد در هيچ نقطه كشور با مشكلي روبه رو نخواهيم 

بود. 

اجراي بدون محدوديت طرح آبياري تحت فشار
وزارت  صنايــع  و  خــاك  آب،  معــاون  همچنيــن 
اختصــاص  بــا  گفــت:  نيــز  كشــاورزي   جهــاد 
1300 ميليــارد تومــان براي اجــراي سيســتم هاي نوين 
آبياري، پيش بيني مي شــود 284 هزار هكتار از اراضي كشور 
 تا پايان ســال به روش هاي نوين آبياري تحت فشــار مجهز 

شوند. 
ســيدرحيم ســجادي دربــاره راهكارهــاي كاهــش 
كــرد:  اظهــار  كشــاورزي  بخــش  در  آب  مصــرف 
مصــرف كاهــش  روش  بهتريــن  حــال حاضــر   در 

 آب در ايــن بخــش تجهيــز اراضــي تحــت كشــت بــه 
شــيوه هاي نوين آبيــاري تحــت فشــار اســت و در كنار 
آن بهره گيــري از روش هــاي آبيــاري كم فشــار بــا هدف 

 انتقــال آب بــا لولــه و شــبكه هاي فرعــي بــه اراضــي 
تحت پوشــش اســت.  وي از اجراي بدون محدوديت طرح 
توســعه آبياري تحت فشــار در سراســر كشــور خبر داد و 
افزود: با توجه خاص دولت و وزير جهاد كشــاورزي به رشــد 
ســطح اجرايي آبياري تحت فشــار، تامين اعتبار مورد نياز و 
تضمين منابع براي سال هاي آتي، ســهميه اجرايي عمليات 
 آبياري تحت فشار در سراسر كشــور بدون محدوديت اعلام 

شده است. 

آبياري 8 ميليون هكتار اراضي كشاورزي به صورت 
تحت فشار

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي در امور آب، خــاك و صنايع 
با بيــان اينكه يك هشــتم اراضي آبــي به سيســتم آبياري 
تحت فشار مجهز هســتند، ادامه داد: طي ســاليان گذشته 
سياســت وزارت جهاد كشــاورزي تغيير كــرده و همواره بر 
آبياري تحت فشــار و احداث شــبكه هاي فرعي براي كاهش 
 مصرف آب تاكيد شده اســت؛ به گونه اي كه در حال حاضر از 

8 ميليــون هكتــار اراضــي آبــي كــه نيــاز بــه اجــراي 
 سيســتم آبيــاري تحــت فشــار دارند، يــك ميليــون و 
300 هزار هكتار در كشور مجهز به سيستم آبياري تحت فشار 

هستند. 
ســجادي گفت: رديف اعتبــاري اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري كــه در بودجــه ســال هاي گذشــته 300 ميليارد 
 تومان بوده اكنون به حــدود 1300 ميليارد تومان رســيده

 است. 

 در يك دهه آينده صورت خواهد گرفت

تجهيز اراضي کشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري

4 هــزار صيــاد گيلانــي از آســتارا 
تا چابكســر، بــراي تاميــن معاش 
خانــواده خــود وابســته بــه دريا 
 و آبزيــان هســتند امــا پديــده 
چله خشــكي آنان را زمين گير كرده 
اســت. اين صيادان براي پهن كردن تورهــاي خود در خزر و 
تامين هزينه زندگي تنها 6 ماه از سال را فرصت دارند؛ 6 ماهي 

كه از نيمه مهر آغاز مي شود و در ابتداي بهار به اتمام مي رسد.
 

 40 روز در انتظار نزديك شدن ماهي ها به ساحل
ماهيگيران در اين روزها نه تنها با موج و سرما، كه گاه با دستان 
خالي دريا مواجه مي شوند، دوره هايي كه در آب هاي ساحلي 
تقريبا هيچ خبري از دسته هاي ماهي نيست؛ ايامي كه صيادان 
گيلاني به آن چله خشكي مي گويند چرا كه تقريبا 40 روز به 
طول مي انجامد. در اين روزها صيادان به ناچار ساحل نشــين 
مي شوند، تورها و كرجي هايشان را تعمير مي كنند و چشم به 
دريا در انتظار كولاكي هستند كه ماهي ها را به سمت تور آنها 

هدايت كند. 

  آب سرد رودخانه ها، عامل دوري ماهي ها از ساحل
مديرعامل اتحاديــه تعاوني هاي صيادي گيــلان گفت: چله 
خشكي اصطلاحي در جامعه صيادي است كه به دوره زماني 
اتلاق مي شــود كه صيد فوق العاده ضعيف و گاهي در نقاطي 
كاملا متوقف مي شود. يونس رمضاني اظهار كرد: چله خشكي 
به طور معمول از اول دي تا 10 بهمن ماه طول مي كشد اما در 
برخي سال ها اين زمان متغير است. وي افزود: در فصل زمستان 
برف ها كه آب مي شوند، آب هاي بسيار سرد كه صيادان گيلان 
به آن »زرخ آب« يعني آب سرد و سوزناك مي گويند؛ از سمت 
كوهستان ها به داخل دريا سرازير مي شوند و اين ماهي ها را از 

آب هاي ساحلي دور مي كند. 
  اسفند و فروردين دوره تخم ريزي ماهي ها

اين كارشناس شيلات ادامه داد: دوره زماني ديگري نيز هست 
كه صيادان گيلان به آن چله كوچك مي گويند، در اين زمان 
گرچه هوا سرد است ولي آب چندان سرد نيست و در اين مدت 
ماهيان به سمت ســاحل مي آيند. به گفته رمضاني، اين دوره 
نزديك به زمان تكثير طبيعي ماهيان و زمان كوچ ماهي ها از 
دريا به رودخانه ها براي تخم ريزي است. وي يادآور شد: اسفند 
و فروردين فصل تخم ريزي ماهيان است و به جز كفال، زالون و 
كيلكا كه در دريا تخم ريزي مي كنند، بقيه گونه هاي ماهي براي 

تخم ريزي به آب هاي شيرين و رودخانه ها مي آيند. 

 كاهش 17 درصدي صيد نسبت به سال قبل
اين كارشناس شيلات تصريح كرد: غذاي ماهيان از عمق يك 
متري تا 70 متري سواحل است و بيشتر گونه هاي آبزيان در 
اين عمق براي خوراك گردش مي كنند. وي گفت: صيادان پره 
و دام گســتر به طور معمول در اين عمق صيد مي كنند چرا كه 
انبوه ماهي ها اغلب در اين عمق هســتند. مديرعامل اتحاديه 

تعاوني هاي صيادي گيلان در ادامه وضعيت صيد امســال را 
ناگوار خواند و افزود: حاصل 10 هزار بار پره كشي )تور ريزي و 
جمع كردن تور ماهي گيري( از ابتداي مهر تاكنون تنها 804 
تن ماهي )ماهيان سفيد و كفال( بوده كه نسبت به پارسال 17 

درصد كاهش نشان مي دهد. 

   صيد بي رويه و آلودگــي آب؛ عوامل اصلي كاهش 
صيد

وي صيد غيرمجــاز و بي رويه، كم آبــي و آلودگي هاي مختلف 
خانگي، شــيميايي، صنعتي، بيمارســتاني رودخانه هاي محل 
تكثير طبيعي ماهيان دريايي و برداشــت بي رويه شــن و ماسه 
و در نتيجه از بين رفتن مكان هاي تخم ريزي آبزيان را از دلايل 

كاهش جمعيت ماهيان و به تبع آن كاهش صيد عنوان كرد. به 
گزارش ايرنا، وي درباره تاثير تكثير مصنوعي و رهاسازي ماهيان 
توسط شيلات گفت: گرچه سالانه 150 ميليون بچه ماهي توسط 
 شيلات گيلان رهاسازي مي شود اما 8 درصد به سفره صيادان باز

مي گردد. 

احياي رودخانه ها و حفظ زنجيره غذايي ماهيان
به گفته رمضاني، بخشي از بچه ماهيان رهاسازي شده در فرايند 
تكثير و تبديل به لارو، شماري زمان رهاسازي، تعدادي هنگام 
ورود به رودخانه ها و بخشــي هنگام توفاني شدن در دريا تلف 
مي شــوند. مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي صيادي گيلان چاره 
كار را در مديريت و احياي رودخانه هــا و حفظ زنجيره غذايي 

ماهيان عنوان كرد. اميد مــي رود با مديريت منابع آبي، دريايي 
پاك و آبزياني سالم داشته باشيم تا دستان پينه بسته صيادان 

از صيد خالي نماند. 

  جمعيت ماهيان خاوياري خزر به سطح بحراني رسيد
تحقيقات اخير نشــان مي دهد كه حجم ماهيــان خاوياري 
درياي خزر به شدت كاهش يافته و به مرز بحراني رسيده است. 
الهام علي اكبر اوُا، رئيس موسســه جانورشناسي دانشگاه ملي 
آذربايجان با بيان اين مطلب درباره دليل كاهش حجم ماهيان 
خاويــاري درياي خزر گفــت: دليل اصلــي، ماهيگيري هاي 
غيرقانوني در سطح گســترده در رودخانه هاي منتهي به اين 

دريا و خود درياست. 

وي همچنين افزود: مطالعات علمي زلزله شناسي در بستر اين 
دريا ،حيات ماهيان خزر به ويژه ماهيان خاوياري اســتراگون 
را به شدت تهديد مي كند.  اين محقق، خالي كردن آب توازن 
كشتي هاي ورودي به اين دريا از درياي سياه را عامل ديگري 
براي كاهــش جمعيت ماهيان خاوياري عنــوان كرد و گفت: 
با خالي كردن آب توازن كشــتي ها، نوعــي حيوان معروف به 
شانه دار در اين دريا رشد كرده اســت كه به ماهيان خاوياري 
حمله مي كند.  همچنين شانه دار، انفيتوپلانكتون هاي درياي 
خزر كه غذاي اين ماهيان هستند را استفاده مي كند و از اين 
منظر هم حيــات ماهيان خاوياري را به خطــر مي اندازد. وي 
افزود: جمعيت شانه داران به شــدت در حال گسترش است و 

روزبه روز بر ماهيان خاوياري درياي خزر فشار مي آورند. 

چله خشكي، ماهي گيران را زمين گير كرد

صيادان گيلاني چشم انتظار ماهي ها
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برگزیدگان مرحله استانی ۲۶ مین 
جشــنواره بین المللی قصه گویی 
استان ایلام با رای داوران انتخاب و 

معرفی شدند
ایلام-  مرحله استانی۲۶مین جشنواره بین المللی 
قصه گویی با رقابت آثار متنوع و خلاقانه به کار خود 
پایان داد. در این دوره، ۲۱ اثر به عنوان برگزیده و 
۱۸ نفر به عنوان شایسته تقدیر معرفی شدند، تا بار 
دیگر اهمیت هنر قصه گویی در فرهنگ و ادبیات 
نمایان شــود.  فاطمه رســتگار رئیس جشنواره 
استانی بیست و شسمین جشــنواره بین المللی 
قصه گویی ایلام گفت: ۲۶مین جشنواره بین المللی 
قصه گویی با معرفی برگزیدگان و شایستگان تقدیر 

در بخش های حضوری به کار خود پایان داد. 
وی افزود: در این دوره از جشنواره، ۲۱ اثر به عنوان 
برگزیده معرفی شدند و ۱۸ نفر نیز شایسته تقدیر 
شناخته شدند. مدیر کل کانون استان ایلام و رئیس 
جشــنواره استانی بیست و ششــمین جشنواره 
بین المللی قصه گویی در ایلام گفت: جشــنواره 
که با هدف پاسداشــت هنر قصه گویی و احیای 
سنت های شــفاهی برگزار شد، شــاهد رقابت 
گســترده ای میان قصه گویان بود.  وی افزود: آثار 
برگزیده در بخش های مختلــف، با خلاقیت در 
روایت، پرداختن به مضامین انسانی و فرهنگی، و 
جذابیت اجرا توانستند نظر هیئت داوران را به خود 
جلب کنند. وی ادامه داد: جشنواره در فضایی گرم 
و صمیمی برگزار شد و قصه گویانی از سراسر استان 
حضور یافتند. هیئت داوران این دوره از جشنواره 
متشکل از اساتید برجسته هنر و ادبیات، با دقت و 

حساسیت فراوان به ارزیابی آثار پرداختند. 

مدیر تعاون روستایی استان ایلام: 
تولید ۲۸۰۰ هــزار لیتر روغن 
زیتون ارگانیک توسط اتحادیه 

تعاونی روستایی ایلام
مدیر تعاون روستایی استان ایلام از تولید ۲۸۰۰ 
هزار لیتر روغن زیتون ارگانیک توســط اتحادیه 

تعاونی روستایی استان خبر داد.
 ایلام- حمیدرضا شکری در بازدید از کارگاه روغن 
کشی زیتون شهرستان ایلام گفت؛ امسال با هدف 
حمایت از باغداران استان, از طریق اتحادیه شرکت 
های تعاونی روستایی شهرستان ایلام، نسبت به 
فرآوری و تولید ۲۸۰۰ لیتر روغن زیتون ارگانیک 
اقدام شده اســت. وی افزود: برای استحصال این 
مقدار روغن زیتون، حــدود ۳۰ هزار کیلو گرم از 
میوه های زیتون باغات استان که توسط باغداران 

به این کارگاه عرضه گردیده، فرآوری شده است.
مدیر تعاون روستایی ایلام گفت: بخشی از روغن 
استحصال شده توسط خود کشاورزان و باغداران 
برای خود مصرفی و فروش بــازار آزاد در اختیار 
گرفته انــد و مقدار قابل توجهــی دیگر از طریق 
اتحادیه تعاونی روستایی، در بطری های یک لیتری 
با برند اختصاصی در اختیار عموم مردم بویژه در 
سطح روســتا بازارهای تعاون روستایی استان با 

میزان ۳۰ درصد زیر قیمت بازار، قرار گرفته است.

بیش از ۲ هزار و 5۰۰ لیتر الکل 
غیر مجاز توســط معاونت غذا 
و دارو دانشــگاه علوم پزشکی 

استان سمنان توقیف شد
سرپرســت معاونت غذا و دارو دانشــگاه علوم 
پزشکی استان ســمنان بیان نمود: با توجه به 
اشراف اطلاعاتی پلیس آگاهی استان سمنان با 
همکاری کارشناسان معاونت غذا و دارو دانشگاه 
علوم پزشکی استان سمنان صبح روز دوشنبه 
بیست و ششم آذر ماه سال جاری، یک دستگاه 
نیسان که حامل بیش از ۲ هزار و 5۰۰ لیتر الکل 
بود و قصد عبور از محور مواصلاتی استان را با سو 
استفاده از شرایط جوی و تاریکی هوا داشت، با 
هوشــمندی پلیس آگاهی و تلاش و همکاری 
کارشناسان معاونت غذا و دارو دانشگاه توقیف 

شد.
دکتر حمید رضا حافظی ضمن اشاره به این نکته 
که الکل های کشف شده، فاقد هرگونه اطلاعات و 
غیرمجاز بودند، اظهار کرد: پس از توقیف خودرو 
مذکور با هماهنگی مســئول قضایی کشیک 
تمامی الکل هــای مذکور ضبط شــد و پس از 
تشــکیل پرونده، اطلاعات لازم جهت پیگیری 
و صدور رای نهایی قضایی بــه مراجع مربوطه 

ارجاع داده شد.
وی تاکید نمود: معاونت غذا و دارو سمنان، همواره 
و در تمامی ساعات شبانه روز به صورت پیوسته 
درتلاش جهت یاری رساندن به هم استانی های 
عزیز می باشد و برای ارتقا سطح سلامت جامعه از 

هیچ گونه تلاشی مضایقه نخواهد کرد.

مدیرکل غلــه و خدمات 
بازرگانی مازندران گفت: با 
وجود آنکه استان در تولید 
گندم محدودیت هایی دارد 
اما تاکنون هیــچ کارخانه 

آردی در استان بدون گندم کیفی نمانده است.
عباســعلی وفایی نژاد در نشســت هم اندیشی با 
مســئولان فنی و کنترل کیفــی کارخانجات آرد 
اســتان با بیان اینکه نظرات و دیدگاه های متفاوت 
موجب پویایی، نگاه جدید و اصلاح ساختارها خواهد 
بود اظهار داشت: مســئولان فنی و کنترل کیفی 
کارخانجات با بیان دیدگاه های خود موجبات ارتقای 
کیفیت محصول نهایی در حوزه گندم، آرد و نان و 
ارائه خدمات بهتر به شهروندان را فراهم می آورند. 
وفایی نژاد افزود: پخت نان ماکول و مطلوب نیاز به 

تولید ماده اولیه یعنی گندم با کیفیت و سپس بهره 
برداری از شرایط، ابزار و امکانات مناسب برای تولید 
آرد با کیفیت و سپس هنر یک نانوای ماهر در تولید 
نان با کیفیت دارد و عدم برخــورداری از هریک از 
حلقه های این زنجیره، مــا را در محصول نهایی با 

چالش مواجه خواهد کرد.
وی بــا بیان اینکــه اســتان مازنــدران در تولید 
چندین قلم محصول کشــاورزی رتبه برتر کشور 
را دارا می باشــد، امــا در تولید گندم بــا توجه به 
محدودیت های زمین و شــرایط خاص اقلیمی با 
کمبود و عدم تأمین نیاز از طریق تولید در اســتان 
مواجه است، اظهار داشــت: ۸۰ درصد گندم مورد 
نیاز استان می بایست از مبادی متنوعی وارد استان 
شود اما علیرغم این محدودیت ها اجازه بروز چالش 
جدی در تأمین گندم با کیفیت برای مصرف استان 
را ندادیم و تا امروز هیچ کارخانــه ای بدون گندم 

کیفی نمانده است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی اســتان مازندران 

با طرح یک پیشــنهاد راهکاری برای عیارسنجی 
محصول تولیدی توســط کارخانجات را ارائه کرد و 
گفت: مسئولین فنی و تولید کارخانجات آردسازی 
اســتان، ســاعتی از وقت خود را با یــک نانوا که با 
محصول آن کارخانه نان تولید می کند همراه باشند 
تا با چگونگی عمل آوری آرد و نحوه پخت انواع آرد 
تولیدی خود آشنا شوند. وی افزود: این کار موجب 
می شود مسئول فنی این ارزیابی را داشته باشد که 
تفاوت نوع گندم موجود در کارخانه موجب تولید چه 
نوع آردی می شود و ضمن آشنایی با نحوه پخت آرد، 
ارتقای کیفیت در محصول نهایی رقم خواهد خورد.

وفایی نژاد در پایان ســخنانش با تاکید بر ضرورت 
نظارت و دقت در حوزه گندم، آرد و نان اظهار داشت: 
تعهد و مســئولیت پذیری در این حوزه و ضرورت 
افزایش خودنظارتی در تمام مراحــل تولید، ارائه 

خدمات به شهروندان استان را مطلوب تر می کند.
احمدی مدیر کنترل کیفی اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی استان مازندران، اســتانداردهای ذخیره 

سازی و نحوه ضدعفونی سیلوها و انبارها، الزامات 
و دستورالعمل های اختلاط گندم و شرایط و نحوه 

امتیازبندی در اجرای طرح درجه بندی کارخانجات 
آرد را تشریح کرد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی مازندران:

مازندران در تولید گندم دارای محدودیت است

مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری، جهانبخش 
سلیمیان، از آغاز برنامه قطع گاز ویلاهای بدون سکنه در استان 
خبر داد. وی اعلام کرد که این اقدام در راستای مدیریت مصرف 
انرژی و تأمین گاز پایدار برای مشترکان خانگی در روزهای سرد 

سال صورت می گیرد.
ســلیمیان در این باره گفت: "با توجه به افزایش شدید مصرف 
گاز در فصل زمستان و محدودیت های موجود در تأمین انرژی، 
ویلاها و منازل غیرمسکونی که به صورت موقت یا فصلی استفاده 
می شوند، سهم قابل توجهی در هدررفت انرژی دارند. به همین 

دلیل، گاز این دسته از مشترکان در صورت نبود مصرف بهینه 
قطع خواهد شد.”

وی تأکید کرد: "مالکین ویلاها می توانند با مراجعه به شرکت گاز 
استان و ارائه درخواست های لازم، برنامه هایی برای جلوگیری از 
قطع گاز و مدیریت مصرف بهینه دریافت کنند. اما در صورتی که 
مصرف غیرمنطقی ادامه یابد، قطع گاز مطابق با قوانین اجرایی 

خواهد شد.”
مدیرعامــل شــرکت گاز همچنیــن افــزود: "ایــن اقــدام 
بــرای اولویت دهــی بــه تأمیــن گاز واحدهــای مســکونی 

دائمی، مراکــز درمانــی، مــدارس و صنایع ضــروری انجام 
می شــود و تــلاش می کنیــم بــا همــکاری مشــترکان، از 
 افــت فشــار و قطعــی گاز در مناطــق سردســیر اســتان 

جلوگیری کنیم.”
سلیمیان در پایان از مردم خواست تا با رعایت اصول بهینه سازی 
مصرف گاز، از ایجاد مشــکلات احتمالی در شــبکه گازرسانی 

جلوگیری کنند و به حفظ منابع انرژی کمک نمایند.
این طرح با هدف تضمین رفاه عمومی و جلوگیری از بحران انرژی 

در روزهای سرد سال در سطح استان اجرایی شده است.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، ابوالقاسم 
عسکری مدیرعامل این شــرکت با حضور در برنامه تلویزیونی 
بازتاب سیمای مرکز اصفهان با اشــاره به حوادث ناشی از عدم 

رعایت موارد ایمنی گاز، بر توجه آحــاد جامعه به رعایت اصول 
ایمنی و صرفه جویی در مصرف بهینه این انرژی ارزشمند تاکید 
نمود و افزود: با توجه به شــروع فصل سرد و افزایش مصرف گاز 
در بین مشترکین خانگی، تجاری، آموزشی، صنعتی و …  باید 
الگوی مصرف بهینه با جدیت بیشــتر رعایت گردد و از تمامی 
مشترکین تقاضا نمود نسبت به مدیریت مصرف خود کوشا باشند 
و با تنظیم دمای محیط و رعایت دمای رفاه ۲۱ – ۱۸ درجه در 
منازل، ادارات، فضاهای آموزشی، ورزشی، مذهبی، اماکن تجاری 

و… الگوی مصرف را به نحو مطلوب رعایت نمایند.
وی همچنین از ادارات، ســازمان ها، موسسات و شرکت های 
دولتی تقاضا نمود با رعایت دمــای ۱۸ درجه در کلیه فضاهای 
اداری، روشن نمودن وســایل گرمایشی یک ساعت قبل از آغاز 

وقت اداری و خاموش نمودن آنها یک ساعت قبل از پایان وقت 
اداری، خاموش نمودن وسایل گرمایشــی در روزهای تعطیل، 
استفاده از دستگاه های گازسوز اســتاندارد با برچسب انرژی با 
راندمان بالا، انجام معاینه فنی کلیه موتورخانه ها و تعمیر دوره 
ای تجهیزات گازسوز و نصب سامانه پایش هوشمند موتورخانه 
ها به منظور افزایش ضریب ایمنی و بازدهی وسایل گازسوز این 

شرکت را  جهت تامین پایدار گاز یاری نمایند.
عسکری به طرح رایگان بهینه ســازی موتورخانه ها اشاره کرد 
و افزود: این طرح از سوی شــرکت ملی گاز ایران در حال اجرا 
می باشد و استان اصفهان با بهینه سازی بیش از ۱4 هزار واحد 
موتورخانه رتبه اول بهینه سازی را در کشور کسب نموده است 
که این امر باعث کاهش بیش از ۲۰ درصدی مصرف گاز می شود 

و مردم شریف، ادارات و ســازمان های استان می توانند جهت 
بهینه سازی موتورخانه ســاختمان خود در سایت شرکت ملی 
گاز ایران به آدرس goc.nigc.ir ثبت نام و از مزایای این طرح 

استفاده نمایند.
وی همچنین بیان داشت: صدا و سیما به عنوان یکی از مهم ترین 
و مؤثرترین محورهای ارتباط جمعی، نقش بســیار مهمی در 
ارتقای سطح آگاهی عمومی و آموزش اصول ایمن و بهینه مصرف 
گاز طبیعی دارد و در سال  های اخیر، نتایج بسیار ارزشمندی در 
کاهش حوادث  ناشی از گاز و بهبود الگوی مصرف انرژی به همراه 
داشته است و در آگاه سازی مردم نســبت به خطرات استفاده 
ناصحیح از وسایل گازســوز، رعایت نکات ایمنی و بهینه  سازی 

مصرف انرژی، گام های مهمی برداشته است.

سید محسن موسوی:  به مناسبت ولادت حضرت فاطمه زهرا )س( 
روز زن و مقام مادر مراسمی به این مناسبت برگزار و از بانوان همکاران 

شاغل در صنعت آب و برق استان مرکزی مرکزی تقدیر شد. 
  در مراسمی که با همکاری مشاوران امور بانوان و شورای هماهنگی 
صنعت آب و برق استان مرکزی برگزار شد ، محمود محمودی رییس 
شــورای هماهنگی صنعت آب و برق استان مرکزی ،ضمن تبریک 
به مناسبت میلاد حضرت فاطمه زهرا )س( ،گفت: حضرت فاطمه 
زهرا)س( بهترین نمونه و الگو برای زنان است و شخصیت  زهرای  اطهر، 
در ابعاد سیاسی  ، اجتماعی  و جهادی ، شخصیت  ممتاز و برجسته ای  
است، به  طوری  که  همه  زنان  برجسته  عالم  می توانند از زندگی  کوتاه  و 

پرمغز او درس  بگیرند. 
وی در ادامه عنوان کرد: فرزندان از ابتدا شیوه های »درست مصرف 
کردن« را از درون کانون خانواده می آموزند بنابراین، والدین به ویژه 
مادران می توانند با نشان دادن رفتار های صحیح از خود و الگوسازی 
صحیح در امر مصرف و پرهیز از مصرف گرایی مدیریت مصرف انرژی 

را به سایر اعضای خانواده آموزش دهند.  در ادامه این مراسم حشمت 
اله عباسی مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان  مرکزی ضمن 
تبریک روز زن و ولادت حضرت فاطمه زهرا )س( اظهار داشت: زنان 
بزرگترین سرمایه انسانی در هر جامعه ای به شمار می روند و استفاده 
از توانمندی های این قشر به توسعه و پیشرفت هرچه بیشتر کشور 

می انجامد. 
 وی،با اشاره به جایگاه زن در جامعه افزود: بانوان شاغل که دو نقش مهم 
مدیریت خانه و کار در محیط اداره را دارند، نقش بسیار پررنگ و مهمی 

جهت محقق شدن این شعار را دارند. 
وی با بیان اینکه زن به عنوان مدیر اقتصادی خانواده در خرید و نحوه 
مصرف، نقش اساسی به عهده دارد خاطرنشان کرد: زنان می توانند با 
فرهنگ سازی مناسب و یا دقت در انتخاب وسایل برقی خانگی دارای 
بر چسب انرژی با بالاترین درجه کارایی و بازدهی، میزان مصرف خود 
و خانواده شان را آگاهانه مدیریت کنند که در طولانی مدت منجر به 

صرفه جویی و کاهش هزینه های خانواده نیز خواهد شد. 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با اشاره به گسترده بودن 
این استان از لحاظ جغرافیایی و فرهنگی گفت: مسایل و موضوعات 
استان خوزستان به ویژه در حوزه فرهنگ و هنر و ظرفیت های هویتی، 
نیاز به توجه جدی مستندسازان دارد زیرا در زمینه ساخت مستند 

نسبت به مسایل استان عقب تر هستیم.
مجید منادی روز دوشنبه در آیین رونمایی از پنج اثر مستند تلویزیونی 
فرهنگی اجتماعی در اهواز اظهار کرد: ایــن اداره کل تلاش کرده تا 
در حد بضاعت خود در کنار مستندسازان باشد با این حال تاکنون 
مجموعه های مردمی آثار ارزشمندی در این حوزه تولید کرده اند با این 

حال نیاز است در این زمینه گام های بیشتری برداشته شود.
وی با اشاره به پنج اثر مستند تلویزیونی تولید شده توسط هنرمندان 
خوزستانی گفت: در هرکدام از این مستندها تلاش شده تا به گوشه از 
موضوعات هویتی و فرهنگی استان پرداخته شود با این وجود باز هم 
این آثار به لحاظ کمی، امکان پوشش بخش عمده موضوعات را ندارند.
مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزســتان در ادامه توجه به 

حوزه های مختلف فرهنــگ و هنر و برقــراری عدالت فرهنگی در 
 اســتان را از جملــه اقدامــات قابل توجه طی ۲ ســال گذشــته 

عنوان کرد.
وی افزود: یکی از جنبه های مهم در حوزه عدالت فرهنگی، آموزش 
و توانمندسازی هنرمندان در عرصه تولید محتوا بود که برنامه های 
مختلفی در این زمینه در ســطح استان و شهرســتان ها به منظور 
پرورش هنرمندان جوان و خلاق برای تولید آثار فاخر در حوزه های 

مختلف انجام شد.
منادی حمایت از مجموعه های مردمی را از دیگر بخش های عدالت 

فرهنگی استان عنوان و بر توسعه این حمایت ها تاکید کرد.
وی با اشاره فعالیت اثر بخش کانون های فرهنگی هنری مساجد بیان 
کرد: کانون های مساجد رویدادهای بسیار خوبی را برگزار کردند از 
این رو ۶۰ کانون مسجد در ۲ مرحله مورد حمایت قرار گرفته که علاوه 
بر این انجمن های هنری استان نیز با برنامه ریزی و حمایت هدفمند و 

نگاه ویژه توانستند اتفاقت خوبی را رقم بزنند.

سید محسن موسوی: رییس شورای هماهنگی صنعت آب و برق 
استان مرکزی گفت:بانوان نقش تاثیر گذاری در همه ابعاد جامعه 

به ویژه مدیریت مصرف انرژی دارند.
محمود محمودی در مراسم تقدیر از بانوان شاغل در صنعت آب 
و برق اســتان مرکزی ،ضمن تبریک به مناسبت میلاد حضرت 
فاطمه زهرا )س( ،افزود: حضرت فاطمه زهرا)س( بهترین نمونه 
و الگو برای زنان است و شخصیت  زهرای  اطهر، در ابعاد سیاسی  
، اجتماعی  و جهادی ، شــخصیت  ممتاز و برجسته ای  است، به  

طوری  که  همه  زنان  برجســته  عالم  می توانند از زندگی  کوتاه  و 
پرمغز او درس  بگیرند. این مقام مســئول گفت: فرزندان از ابتدا 
شیوه های »درســت مصرف کردن« را از درون کانون خانواده 
می آموزند بنابراین، والدین به ویژه مادران می توانند با نشــان 
دادن رفتار های صحیح از خود و الگوسازی صحیح در امر مصرف 
و پرهیز از مصرف گرایی مدیریت مصرف انرژی را به سایر اعضای 

خانواده آموزش دهند.
وی با بیان اینکه زن به عنوان مدیر اقتصادی خانواده در خرید و 

نحوه مصرف، نقش اساسی به عهده دارد خاطرنشان کرد: زنان می 
توانند با فرهنگ سازی مناسب و یا دقت در انتخاب وسایل برقی 
خانگی دارای بر چسب انرژی با بالاترین درجه کارایی و بازدهی، 
میزان مصرف خود و خانواده شان را آگاهانه مدیریت کنند که در 
طولانی مدت منجر به صرفه جویی و کاهش هزینه های خانواده 
نیز خواهد شد. در این مراســم از مادر شهید مدافع حرم سعید 
مجیدی و برگزیدگان پانزدهمین دوره مسابقات سراسری قرآنی 

وزارت نیرو نیز تجلیل شد.

در این نشست که در محل دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان 
)خوراسگان( برگزار شد، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان گفت: از محافل علمی انتظار داریــم با ارائه طرح های 
پژوهشــی و برگزاری کارگاه های آموزشــی زمینه آشــنایی و 
به روزرسانی اطلاعات مدیران و کارکنان شاغل در صنعت آب و 

فاضلاب را فراهم سازند.
ناصر اکبری افزود: در حال حاضر موضوعاتی همچون تله متری، 
تله کنترل، هوشمندسازی شبکه های آبرسانی و هیدرولیک آب 
از جمله علومی است که انتظار داریم دانشگاه نسبت به طراحی 

دوره های آموزشی کوتاه مدت برای آن  اقدام کند.

وی در عین حال برلزوم کاربردی بودن دوره های آموزشی تاکید 
کرد و گفت: تجربه نشان داده است کارگاه هایی که در محیط های 
عملیاتی و به صورت میدانی برگزار می شود، نتایج موثرتری به 
همراه دارد.  مدیرعامل آبفای استان اصفهان همچنین از برنامه 
این شرکت برای راه اندازی موزه و مرکز اسناد آب و فاضلاب خبر 
داد و خواستار مشارکت دانشگاه در طراحی، تجهیز، راه اندازی و 

معرفی آن به استادان و دانشجویان شد.
رییس دانشگاه های آزاد اسلامی استان اصفهان نیز گفت: در حال 
حاضر ۱۸۰۰ عضو هیئت علمی پیوسته و وابسته کار آموزش 97 
هزار دانشجو را در  ۲۸ واحد دانشگاه آزاد در سراسر استان اصفهان 

بر عهده دارند. پیام نجفی افزود: وجود امکانات آموزشی، تجهیزات 
آزمایشگاهی پیشرفته، شرکت های دانش بنیان و استارتاپ های 
نوین در واحدهای دانشگاهی، زمینه مناســبی را برای ارتباط 
دانشگاه آزاد با صنعت به ویژه صنعت آب و فاضلاب فراهم کرده 
اســت. وی همچنین آمادگی خود را برای برگزاری کارگاه های 
آموزشــی مورد نیاز آبفای اســتان اصفهان و همچنین آموزش 
روش های جدید مدیریت مصرف آب و تصفیه فاضلاب اعلام کرد.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهــان در ادامه 
از پژوهشــگاه مرکزی دانشــگاه آزاد اســلامی واحد اصفهان 
)خوراســگان( بازدید کرد و از نزدیک بــا فعالیت های علمی- 

تحقیقاتی و آزمایشگاه های پیشرفته شرکت معیار دانش پارس 
آشنا شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

قطع گاز ویلاهای بدون سکنه در چهارمحال و بختیاری برای مدیریت مصرف انرژی

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان بر ترویج فرهنگ مصرف ایمن و بهینه گاز طبیعی تاکید کرد.

لزوم توجه جدی مستندسازان خوزستانی به ظرفیت های هویتی و مسائل استانتجلیل از بانوان شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی به مناسبت گرامیداشت روز زن و مادر

بانوان نقش تاثیر گذاری در همه ابعاد جامعه دارند

در نشست مشترک مدیرعامل آبفا و رییس دانشگاه های آزاد اسلامی استان اصفهان بر توسعه روابط صنعت و دانشگاه تاکید شد

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

صرفه جويی در مخارج خانه
اينقدر هزينه های زندگی زياد شــده و هر روز شک جديدی به بازار اقلام 
مصرفی مردم وارد می شود كه بايد از كوچترين گزينه ها به عنوان يک راه 
صرفه جويی در هزينه ها اســتفاده كرد. محيط خانواده يک مكان مستعد 
برای صرفه جويی در هزينه ها است و نقش خانم ها صدالبته بسيار پررنگ 
اســت. يكی از راه هايی كه می توان به اقتصاد خانواده كمک كرد، درست 
مصرف كردن مواد موجود در منزل است؛ در اين باره ما به شما راهكارهايی 

پيشنهاد می كنيم: 
 خانم های خانه دار به جای اينكه خيار شور را با قيمت بالا از مغازه بالايی 
خريداری كنند، مي توانند به راحتی در منزل آن را تهيه كنند. پشتی های 
قديمی كه معمولا يادگار جهيزيه خانم ها هســتند، ممكن اســت بعد از 
چندين سال رنگ و رو رفته و كهنه شوند. آنها را دور نيندازيد، بلكه قسمت 
رويي آنها را جدا كنيد و از آن به عنوان پادري در منزل استفاده كنيد. شما 
مي توانيد به راحتي شكل هاي متنوعي نيز به پادري خود بدهيد. هميشه 
پيش مي آيد كه ظرف ترشي خالي مي شود، ولي هميشه مقدار قابل توجهي 
سركه در ظرف باقي مي ماند؛ براي اينكه در مخارج خود صرفه جويي كرده 

باشيد، با استفاده از سركه باقي مانده دوباره ترشي درست كنيد.

راهكارهاي مديريتي براي بهبود كيفيت كار
يكي از راهكارهاي مهم براي كيفي سازي كار در شركت ها و سازمان ها اين است 
كه به جاي آنكه سعي كنند به كاركنان خود انگيزه دهند، از بي انگيزه شدن آنها 
جلوگيري كنند. تعداد زيادي از پرسنل وقتي يک كار جديد را آغاز مي كنند، 
بسيار شيفته و علاقه مند هســتند. طبق تحقيقات در ۸۵ درصد شركت ها و 
سازمان ها، انگيزه پرسنل در 6 ماهه اول به سرعت كاهش مي يابد و در سال هاي 
بعد نيز روحيه آنها بدتر خواهد شد. اين مشكل به اصول و مباني مديريت مربوط 
مي شود. يعني هم به سياست هايي كه شركت ها و سازمان ها در مديريت كردن 
نيروهايشان به كار مي گيرند و هم به روابطي كه مديران به صورت فردي به وسيله 
گزارش هاي مستقيم خود برقرار مي كنند، ارتباط دارد. تحقيقات نشان مي دهد 
كه چگونه رفتار و عملكــرد مديران، بي انگيزگي پرســنل را افزايش مي دهد. 
 همچنين نشان خواهد داد كه مديران براي تغيير اين وضع چه كاري مي توانند 
انجام دهند.   براي آنكه علاقه و شيفتگي را كه كاركنان در ابتداي شروع كار خود 
دارند حفظ كنيم، مدير بايد 3 هدفي را كه عده زيادي از كاركنان در كار خود در 

پي آن هستند، بفهمد و سپس آنها را برآورده كند. اين اهداف عبارتند: 
برابري: در مسائلي مثل دستمزد، مزايا و امنيت شغلي با پرسنل به طور عادلانه 

و برابر رفتار شود. 
موفقيت: احساس افتخار كردن از شغل و كارفرما.

همراهي و رفاقت: داشتن روابط خوب و پربار با همكاران.

آنهايی موفقند كه بتوانند درآغاز  كار خلق كنند
تعداد زيادی از شركت ها و توليد كنندگان در زمان آغاز فعاليت با يک چشم انداز 
و آينده ای روشــن آغاز به فعاليت می كنند و عمدتا با يک فكر نو و يک ايده 
خلاقانه در محصول، فرايند و يا فروش وارد بازار رقابت می شوند و تعدادی به 
علت خلاقيت فوق العاده اوليه در يک مدت زمان كوتاهی به موفقيت های بزرگ 
دست می يابند اما پس از مدتی توسط يک رقيب جديد و يا به دلايل متعدد 

ديگر كم رنگ تر می شوند و در بازار رقابت جايگاه خود را از دست می دهند.
نكته قابل توجه در عدم موفقيت اكثر بنگاه های اقتصادی، ناتوانی های مالی 
در حل مسائل جاری و يا دســت نيافتن به اهداف از پيش تعيين شده براي 
سودآوری مورد نظر است.در علم مديريت يكی از خطاهای بنيادين هنگام 
قضاوت، خطای اســنادی و يا خطای خودخدمتی است كه مديران بيشتر 
بنگاه های اقتصادی كه با عدم موفقيت مواجه می شوند، به اين نوع خطای رايج 
پناه می برند و عوامل خارجی را عامل شكست خود دانسته و تاثيرات عوامل 
داخلی را كم رنگ می دانند. البته اين نكتــه كه عوامل خارجی در توفيق و يا 
عدم توفيق بنگاه های اقتصادی دارای نقش موثری هستند، قابل انكار نيست 
اما بی شک نقش اساسی در موفقيت سازمانی را عوامل داخل سازمانی بازی 
می كنند.سوالی كه مطرح می شود اين است كه در اين محيط پويا كه هر روز با 
تغييرات عمده ای روبه رو است، چگونه می توان ايستادگی كرد و عوامل داخلی 

را متناسب با آن مديريت كرد.
بهترين جواب به اين سوال را جک ولش ،موفق ترين مدير عامل شركت جنرال 
الكتريک مطرح می كند: »در محيط های پويا، وقتی نرخ تغييرات برون سازمانی 

از نرخ تغييرات درون سازمانی فراتر می رود، مرگ سازمان نزديک می شود.«
آری بايد ســرعت تغييرات و شناســايی آينده و برنامه ريزی برای آن را در 
برنامه های استراتژيک كوتاه مدت بررســی كرد و با يافتن راهكار برای حل 

بحران های پيش رو و يا تبديل آنها به فرصت انديشه كرد.
راهكار حل اين مساله بی شــک در نوآوری و خلاقيت سازمانی نهفته است. 
البته نه نوآوری در محصول، فرايند و فروش بلكه نوآوری دراستراتژی و تفكر 

سازمانی. 
منظور از استراتژی نوآورانه اســتراتژی كسب و كار، يک بنگاه با هدف ايجاد 

ارزش جديد برای مشتری و بنگاه است. 
با اين استراتژی، بنگاه اقتصادی با تغييرات پديد آمده در بازار هماهنگ می شود 
و آنها را به عنوان فرصت های بالقوه كسب و كار می بيند و با تحليل آينده بستر 

مناسبی برای استفاده بهينه از اين فرصت ها را مهيا می كند.
امروزه همان گونه كه ما با بنگاه ها كار كرده ايم، می بينيم كه تمركز نوآوری 
تنها بر محصولات قرار داده می شود و بيشتر درخواست های نوآورانه به بهبود 

محصولات در حال توليد و يا خلق يک محصول جديد ختم می شود.
اين در حالی است كه به گفته پيتر دراكر »نوآورترين محصول در بازار ممكن 
است قادر نباشد تا در مقابل محصول با نوآوری كمتری رقابت كند كه الگوی 

كسب و كار برتر و منحصر به فردی دارد«
در نتيجه، نوآوری استراتژی فرايند به كارگيری انديشه خلاقانه نه فقط برای 

محصولات و اختراعات بلكه برای كل الگوی كسب و كار شركت است.

پيشنهاد

پيشرفت

خلاقيت

چيزی باشيد که هستيد
داشتن يک تجارت كوچک برای بسياری از افراد يک روياست و ترس از ناموفق بودن در اين زمينه اغلب افراد را از تحقق بخشيدن 
به آن باز می دارد. ندانستن نحوه جذب مشتری، ناتوانی در ساخت وب سايت يا تعامل در دنيای تجارت، مشتاق ترين های دنيای 

تجارت را نيز كمی مردد می كند. در زير ۷ پيشنهاد برای داشتن يک تجارت موفق آمده است.

  تجارتی را که با آن آشنایی دارید، به راه بيندازید
 در ابتدا با عرضه يک محصول تجاری كوچک يا ايده ای كه كمی با آن آشنايی داريد، شروع كنيد. مثلا اگر عكاس هستيد، می توانيد 
يک آتليه عكاسی داير كنيد يا خدمات عكاسی ارائه دهيد. توجه داشته باشيد كه اگر در مورد محصول يا خدمتی كه ارائه می دهيد، 
آگاهی داشته باشيد، پيشرفت بهتری در آن خواهيد داشت. می توانيد اين علاقه خود را با ديگران در اينترنت به اشتراک بگذاريد و 

از آنها راهكارهای پيشرفت را ياد بگيريد يا حتی همين افراد می توانند در آينده مشتريان احتمالی شما شوند. 

   از کم شروع کنيد
 يكی از اشتباهاتی كه بيشتر افراد دارند، اين است كه فكر می كنند بايد در ابتدا همه چيز داشته باشند. بهتر است اول با ساخت 
وب سايت و بازاريابی آنلاين شروع كنيد تا با نحوه جذب مشتری آگاه شويد. زمانی كه در اين كار موفق شديد و توانستيد مشتری 

جذب كنيد و از اين راه درآمد كسب كنيد، می توانيد خود را وقف اين كار كنيد و به طور جدی آن را دنبال كنيد.

  باید خودتان را خوب شناخته باشيد
قبل از راه اندازی يک تجارت سعی كنيد نوع شخصيت خود را بشناسيد. آيا درون گرا هستيد و نمی توانيد با غريبه ها به 
خوبی ارتباط برقرار كنيد و يا مشتريان را به سمت خود بكشانيد؟ اگر اين گونه باشيد، مطمئن باشيد كه تجارت موفقی 
نخواهيد داشت. در اين مورد بهتر است يک وب سايت بسازيد و سعی كنيد به طور غير حضوری يعنی از طريق ايميل، 
چت كردن آنلاين يا از طريق تلفن با افراد ارتباط برقرار كنيد؛ اما اگر شخصيت برون گرا داريد و از برقراری ارتباط با افراد 

لذت می بريد، بهتر است خود را فقط محدود به داشتن سايت و ارتباط غيرحضوری نكنيد.

  به حراجی ها توجه کنيد
 حراجی ها يک تجارت يا وب سايت تجاری را سرپا نگه می دارند. به چيزهايی كه مردم می خواهند و قيمتی 

كه از نظر آنها مناسب است، توجه كنيد. بدين ترتيب آنها هميشه تجارت شما را پشتيبانی خواهند 
كرد و موفقيت تجارتتان را تضمين می كنند. به هر نوعی برای حفظ مشتريان فعلی خود و كسب 
مشتريان جديد تلاش كنيد. در دنيای اينترنت اگر يک نفر از شما ناراضی باشد و آن را با ديگران در 
ميان بگذارد، شما ده مشتری احتمالی خود را از دست خواهيد داد. به دنبال راه های ارائه خدمات 

فوق العاده بگرديد و برای مشتريان هميشگی خدمات ويژه ارائه دهيد. اگر آنها از شما راضی باشند، همه 
جا در موردتان صحبت خواهند كرد.

 
دنبال یک بازار تثبيت شده بگردید

شايد شما در زمينه عكاسی زير آب جزو برترين ها باشيد، اما اگر افراد درباره اين رشته آگاهی 
نداشته باشند، تلاش های شما در آن حوزه درآمد چندانی برايتان نخواهد داشت. بسياری 
اوقات صاحبان تجارت های كوچک سعی می كنند بازارهای خود را در بهترين جا راه 

بيندازند، اما ممكن است در آنجا مشتريان زيادی كه توان پرداخت قيمت های بالا را 

داشته باشند، وجود نداشته باشند. اگر اول به يک بازار تثبيت شده مثل عكاسی فكر كنيد و بعد به دنبال گرفتن تخصص مثلا در 
عكاسی زيرآب باشيد، موفق تر خواهيد بود.

 
  برای خود هدف و طرحی در نظر داشته باشيد

همه می دانيم كه هر تجارتی نياز به يک طرح دارد، اما داشتن طرح های احتياطی در اين زمينه نقش بسيار مهمی دارند، هيچ 
وقت از شكست نااميد نشويد؛ زيرا بسياری از صاحبان تجارت موفق امروزی از شكست های خود درس گرفته اند و سعی كرده اند 

طرح های جديد ديگری را برای رسيدن به موفقيت دنبال كنند.

  کاری کنيد که یافتن شما برای افراد آسان باشد
 برای خريد محصولات يا خدمات شما افراد بايد بتوانند شما را پيدا كنند. اين روزها چه تجارت آنلاين داشته باشيد، چه تجارت 
غير آنلاين، بايد حداقل يک وب سايت در اينترنت داشته باشيد و با افراد در شبكه هاي اجتماعی مانند فيس بوک از طريق ساخت 
صفحه هواداران، در ارتباط باشيد. در غير اين صورت خيلی از مشتريان بالقوه خود را از دست خواهيد داد. اگر می خواهيد مشتريان 
را به مكان فيزيكی يعنی مغازه خود بكشانيد، حتما سعی كنيد در فهرست Google Places قرار بگيريد. ليست سايت های 

محلی مانند Yelp را چک كنيد تا مطمئن شويد كه اطلاعات شما صحيح وارد شده اند و لينكی 
هم به سايت شما داده شده است. اگر تجارت آنلاين داريد، مطمئن شويد كه در دايركتوری ها 
و سايت های آگهی نام سايت شما نيز وجود دارد. بهينه سازی سايت را فراموش نكنيد و سعی 

كنيد با سايت های مشابه تبادل لينكی برقرار كنيد.

7 نکته باریک تر از مو برای یک تجارت موفق

»آف« های خواستنی
حراج

هنر و علم ايجاد كسب  و كار نوپا در تحولات اقتصادی
در آينده، به دهه اخير نگاه می كنيم و از آن به عنوان دوران آغاز تحول اقتصادی و 
يک پديده خاص جهانی ياد خواهيم كرد. دقيقا همان گونه كه به انقلاب علمی در 
قرن شانزدهم و انقلاب صنعتی در سده هجدهم نگاه می كنيم. ما در حال حاضر 
در ابتدای انقلاب كارآفرينی هســتيم كه كيفيت زندگی را برای تمام ساكنان 

زمين تغيير خواهد داد. 

موانع کارآفرینی  
در 40 سال گذشته، با فرا رســيدن موج های جديد فناوری، استارت آپ ها به 
نوآوری های خود ادامه داده اند؛ اما ميزان اين نوآوری ها با موانعی محدود شده بود 
كه اكنون در آغاز راه درک آنها هستيم. در سال های نه چندان دور استارت آپ ها 

به عوامل زير محدود بوده اند:
1  چرخه های طولانی توسعه فناوری )زمانی كه طول می كشد ايده را به يک 

محصول تبديل كنند.(
2 هزينه های زياد رسيدن به اولين مشتری )هزينه های توليد محصول(

3 ساختار صنعت سرمايه گذاری روی كسب  و كار ها )تعداد محدود بنگاه های 
سرمايه گذاری و محدوديت آنها در مبالغ سرمايه گذاری(

4  دانش و تخصــص لازم در مورد نحوه راه اندازی كســب  و كارهــا ) كه در 
محدوده های جغرافيايی معينی مانند سيليكن ولی، بوستون و نيو يورک متمركز 

بودند.(
5  درصد شكست كسب  و كار های نوپا )ايجاد كسب و كارهای جديد از قوانين 
خاصی پيروی نمی كردند و بيشتر بر مبنای شانس راه اندازی و موفق می شدند.(

6 انطباق كند و آهسته شركت ها، سازمان های بزرگ و دولت ها با فناوری های 
نوين. خوشبختانه در طی سال های اخير تغييرات زيادی در اين موارد رخ داده 
است. نه تنها فرايند توليد سريع تر و هزينه های رسيدن به مشتری بسيار كاهش 
يافته، بلكه سازمان هايی علم شروع يک اســتارت آپ را بررسی كرده اند و آن را 
توســعه داده اند و اين دانش را در اختيار كارآفرينان گذاشته اند. به گونه ای كه 
بســياری از موانع و محدوديت های موجود برای ايجاد كسب  و كار و نوآوری به 

يک باره در حال برداشته شدن هستند.

فشرده شدن چرخه  ایجاد محصول
 در گذشته زمان لازم برای ايجاد اولين نسخه از محصول، ماه ها و يا سال ها به طول 
می انجاميد. محصولی كه كاملا منطبق بر حدس موسسان آن از نياز مشتريان  بود؛ 
يعنی تمام ويژگی های يک كالای موفق را در همان نسخه اوليه اجرا می كردند، 
كه زمان زيادی می برد؛ اما با گذشت زمان كسب  و كارها بعد از تحويل محصول 
به مشتری، متوجه می شدند كه مشتريان در واقع درصد بيشتری از ويژگی های 
محصولات را لازم نداشته اند و از آن استفاده نمی كنند. به عبارت ديگر موسسان 
كسب  و كار، فرضيات اشتباهی در مورد نياز های واقعی مشتريان داشتند و تلاش 
نسبتا زيادی برای ايجاد ويژگی هايی كه مورد اســتفاده قرار نمی گرفت، هدر 
می دادند. خوشبختانه امروزه، كســب و كارهای نوپا از روش های ديگری برای 
ساخت محصول استفاده می كنند؛ به  جای طراحی و ايجاد هر ويژگی  قابل تصور، 
سعی می كنند حداقل ويژگی های لازم را دركوتاه ترين زمان ممكن ايجاد كنند. 

راهنما راهکار

كارشناس تضمين كيفيت با ۵ سال سابقه؛ مهندس 
پليمر با ۷ سال ســابقه مرتبط؛ حسابدار با 2 سال 
ســابقه كار و... اگر آگهی های استخدام نشريات را 
ورق بزنيد، سطر دوم هر كدام از آنها جملاتی شبيه 

سطرهای ابتدايی اين نوشته است. 
سابقه كار برای كسانی كه در بازار كار می خواهند 
برای خود شغلی دست وپا كنند، از تخصص و مدرک 
هم مهم تر است. شركت ها و سازمان های مختلف 
ترجيح می دهند از بين متقاضيان كسانی را انتخاب 

كنند كه تجربه و سابقه كاری داشته باشند. 
اصول مديريتی هم حكم می كند كه وقتی كسی را 
می خواهيد استخدام كنيد، به سراغ كسانی برويد 
كه پيشــتر در آن حرفه كار كرده انــد و از زيروبم 

آن خبر دارند اما از خواســت و رويكرد مديران كه 
بگذريم، اين سوال برای متقاضيانی كه مشتاقانه در 
جست وجوی شغل هستند پيش می آيد كه آنها كه 
تازه از درس و مشق و دانشگاه فارغ شده اند و در پی 

كسب درآمد هستند، سابقه كار از كجا بياورند؟! 
دانشجويانی كه حالا تبديل به نيروی آماده ای برای 
ورود به بازار كار شده اند، با كابوسی مواجه می شوند 
به نام سابقه كار؛ سابقه ای كه هرچه تعداد سال های 
آن در آگهی های استخدام بيشتر باشد، برای آنها 
ورود به آن موقعيت شــغلی را ســخت تر می كند. 
اما برای اين مشــكل راه حل هايی هم وجود دارد. 
افرادی هم كه تخصص فنــی دارند بايد در ابتدای 
راه قيد درآمد را بزنند و دوره های كارآموزی را در 

شركت های معتبر بگذرانند تا علاوه بر اينكه توانايی 
خود را در يک محيط واقعی بســنجند، بتوانند در 
برابر آگهی های اســتخدام هــم حرف هايی برای 

گفتن داشته باشند. 
همكاری با استادان دانشگاهی هم در پروژه هايی 
كه معمولا سود مالی آن به جيب استاد می رود، راه 
خوبی برای تجربه اندوزی و دست وپا كردن سابقه 

كاری مرتبط با مدرک دانشگاهی است.
آدم های باهوشــی هم پيدا می شــوند كه ترجيح 
می دهند در شركت هايی كه متعلق به دوستان و يا 
آشنايان آن هاست مفت و مجانی وظايفی را برعهده 
بگيرند اما در پايان از آنها يک سابقه كاری بگيرند 
كه در آينده شغلی شان بسيار تاثيرگذار خواهد بود.

دغدغه سابقه کار مرتبط

صرفه جويی با نزديک شــدن به ايام عيد معنای عميقی پيدا می كند. 
اعضای خانواده در اين روزها خريدهای كلی به ويژه برای لباس  انجام 
می دهند اما هزينه های خريد لباس در اين روزها سرســام آور اســت. 
برای اينكه ته جيب تان چند تومانی هم كه شــده باقــی بماند، بهتر 
است كه فصل حراج را از دســت ندهيد. اغلب فروشگاه ها لباس هايی 
را كه از سال گذشــته در انبارهای خود دارند، يكی دو ماه مانده به عيد 
عرضه می كنند تا در روزهای پايانی ســال محصــولات جديد خود را 
در ويترين ها قرار دهند. به همين خاطر ايــن روزها بر در و ديوار همه 

فروشــگاه ها اعلان هاي چندين درصد تخفيف به چشم می خورد و به 
اصطلاح همه چيز آف خورده است. با سر زدن به پاساژها و فروشگاه های 
لباس به راحتی می توانيد لباس هايی با قيمت های مناسب خريداری 
كنيد تا مجبور نباشــيد در روزهای نزديک به عيد با چند برابر قيمت 
وســايل مورد نياز خود را بخريــد. انواع لباس های خانگــی و بيرونی 
از تخفيف هايی بيــن 10 تا ۵0 درصــد برخوردار هســتند و فرصت 
 مناسبی برای خانواده ها فراهم شده است تا از صرف هزينه های گزاف 

پرهيز كنند.


